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Sällskapet Strömstierna – Nyhetsbrev 48 
 
Hej alla, 
 
Nyhetsbrev 48 kommer nu som det elfte brevet år 2023, detta enligt vår månadsplan. 
 
Utöver nyheterna i detta brev om Lysekils historia finns de gamla nyhetsbreven tillgängliga 
på vår hemsida: Nyhetsbrev 1: 1543 – 1587. N:o 2: fram till år 1610. N:o 3: till 1658-02-26. 
N:o 4: till 1679-08-22. N:o 5: till år 1700 (Lotsstation på Lotsberget). N:o 6: till freden i 
Nystad 1721-08-30. N:o 7: till 1747 cirka. N:o 8: till 1778-01-24. N:o 9: till år 1800. N:o 10: 
till fredsavtalet med Norge 1814. N:o 11: till år 1830. N:o 12: till köpingsbildandet 1836-02-
27. N:o 13: till 1843. N:o 14: till 1850. N:o 15: till 1857. N:o 16: fram till 1860, N:o 17: till 
1863. N:o 18: 1864-1866. N:o 19: 1867-1870. N:o 20: 1871-1873. N:o 21: 1874-1876. N:o 
22: 1877-1879. N:o 23: 1880-1881. N:o 24: 1882-1883. N:o 25: 1884-1886. N:o 26: 1887-
1888. N:o 27: 1889. N:o 28: 1890. N:o 29: 1891. N:o 30: 1892. N:o 31: 1893. N:o 32: 1894. 
N:o 33 1895. N:o 34 1896. N:o 35 1897. N:o 36 1898-1899. N:o 37 1900-1901. N:o 38 1902. 
N:o 39 1903. N:o 40 1904. N:o 41 1905. N:o 42 1906. N:o 43 1907. N:o 44 1908. N:o 45 
1909. N:o 46 1910. N:o 47 1911. 
 
Nyhetsbrev 48 tar upp händelser Lysekil år 1912, mycket om Lysekils stads övertagande av 
Lysekils Elektricitetsverk samt om järnvägen. Dessutom finns en hel del om försäljning av 
tomter via Stadsfullmäktiges protokoll, som även i detta nyhetsbrev dominerar innehållet. Den 
tragiska branden i maj på Kungsgatana västra del är likaså läsvärd. Notera att det finns mer att 
läsa i Stadsfullmäktiges protokoll på föreningens hemsida. Det finns även avskrifter ur 
Lysekils-Kuriren – vissa avskrifter återstår att göra! 
 
Som vanligt är understrykningar i texten eller [tillägg av text] mina kompletteringar i syfte att 
förtydliga informationen, bland annat gäller det att ta fram fullständiga namn på personer. 
 
Nyhet 
När Ni läser denna Lysekils historia har jag källreferenser till de flesta händelser. Tanken med 
detta är dels att visa var informationen är hämtad, dels att stimulera till mer läsning. Ni kan på 
vår hemsida även hitta en Källförteckning över litteratur som berör Bohuslän och Lysekil. 
 
Nyhetsbrev 14 innehåller en förteckning över Förkortningar. Listan med förkortningar till 
källor och personer kan vara användbar. Några förkortningar kan vara ersatta med klartext! 
 
Om Ni vill kommentera innehållet i denna Lysekils historia är Ni givetvis välkomna! 
Nästa Nyhetsbrev numro 49 kommer att sändas ut till Er i slutet av december 2023. 
 
Mvh Per Stenros 
perstenros@gmail.com  
 
./ 

mailto:perstenros@gmail.com
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LYSEKIL 1912 

 
1912 I Sverige införs en provisorisk sammanfattande arbetarskyddslag. (SAR, 20) 
 
1912 Sveriges landstormsföreningars centralförbund bildas. (Nationalencyklopedin) 
 
1912 Landstormen genomför en försöksmobilisering. Mobiliseringsövningen påvisar 

bland annat ett starkt behov av befälsutbildning. (Landstormsbefälskurserna, sid 6) 
 
1912 På Richard Sandlers initiativ bildas Arbetarnes bildningsförbund (ABF), 

arbetarrörelsens samlande studieorganisation. (SAR, 20-21) 
 
1912 Kungliga Vetenskapsakademien och Hvitfeldtska stipendieinrättningen 

friköper hela Kristinebergsområdet. Även Blåbärsholmen och Råttholmen 
ingår i köpet. [Anm: Enligt Hjalmar Théel är Blåbärsholmens egentliga namn 
Blåbergsholmen.] 

 
1912 Axel Nilssons hustru, Märta Hårleman, uppför strandhotellet på Gåsö, som 

sedan blir en populär samlingsplats under vackra sommardagar. (Hansson, Södra 
Bohusläns övärld, sid 19-20) 

 
1912 Östersidan i Fiskebäckskil blir municipalsamhälle. En karta tas fram över 

Östersidan. På kartan finns 66 bostadshus inritade. 
 
1912-01-.. Passagerarbåten GULLMAR strandar under gång i dimma på Skårbergen vid 

södra sidan av Gullmarsfjorden. Fartyget bärgas efter några dagar av 
bärgningsångaren HARALD från Göteborg. (Lars Melkersson, LP 2017-01-12) 

 
1912 Hotellvärd Johan Vilhelm Magnusson från grannhotellet Grand Hotell tar över 

hotellverksamheten på Stadshotellet. 
 
1912-01-13 Föreningshuset Hoppet å Slätten inviges, som bekant, i morgon e.m. med 

början kl 4 genom en festlighet, varvid förekommer hälsningstal, musik, sång 
samt föredrag av Axel Ljungberg. 
Det är ett länge och starkt känt behov av ett samlingshus på Slätten, som med 
fullbordandet av denna byggnad uppfyllts. Och vi antaga att det nya 
församlingshuset skall verksamt bidraga till förkovran och framgång för 
platsens befolkning. 
Vid morgondagens fest bör företaget kunna räkna på fullt hus. (Nya Lysekils-
Kuriren 1912-01-13/KJ) 

 
1912-01-17 Föreningshuset Hoppet å Slätten invigdes i söndags med en enkel men 

ganska anslående festlighet. Efter några musiknummer utförda av familjen 
Fondén, som på ett förtjänstfullt sätt medverkade, hälsade herr Rundgren 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 3 
 

publiken välkommen samt omnämnde med några ord huru företaget tillkommit 
och uttalade han härvid ett tack för särskild nitisk medverkan till herr Carl 
Alfred Qvillberg. 

 
Efter några sånger av en ungdomskör inom N.G.T.O. samt ytterligare musik, 
talade redaktör Axel Ljungberg, som särskilt uppehöll sig vid ställningen för 
arbetarne och deras politiska parti, socialdemokraterna, i nuet, och framhöll 
som sin mening, att utvecklingen på flera viktiga linjer dock förlöpte i 
överenskommelse med rörelsens mening och teori, varför man hade all 
anledning att med förtröstan emotse framtiden. Talaren slutade med en 
förhoppning om att det nya föreningshuset skulle på sin plats bidraga till 
uppryckning och kulturell utbildning för dess befolkning. 
 
Sedan fortsatte festen en stund under omväxlande sång och musik. Samtliga 
medverkande lönades med bifall av den nära fulltaliga publiken, som i sin tur 
avtackades av herr Rundgren. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-01-17/KJ) 

 
1912-01-23 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 6 (scannad IF): 
 Från Drätselkammaren inkommen anmälan att Kammaren omvalt Herrar 

Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök och Kamreraren J. A. Andersson till 
respektive ordförande och vice ordförande inom Kammaren för innevarande år 
lästes och lades till handlingarna. 

 
1912-01-23 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 9 (avskrift KJ): 

Vid fullmäktiges sammanträde behandlas en framställan från Järnvägsbolaget, 
undertecknad av August Lysell, om tillstånd att få utfylla en sjötomt, behövlig 
för bangårdens anläggande. Fullmäktige beslutar tillstyrka bolagets 
framställan. [Anm/PK: Största delen av bangårdsområdet utgörs av utfylld sjöbotten.] (PK, 
1912) 

 
1912-01-23 Vid fullmäktiges sammanträde behandlas en framställan från Lysekils 

Mekaniska Verkstads AB angående den tidigare bordlagda frågan om 
anläggandet av Stigbergsgatan och Verkstadsgatan. Överenskommelse om köp 
av behövlig mark för gatornas anläggande har inte kunnat nås till rimligt pris, 
varför fullmäktige beslutar om expropriation. (PK, 1912) 

 
1912-01-23 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 12 (scannad IF): 
 En från Lysekils Skyttegille inkommen skrifvelse med begäran om ett anslag af 

250 kronor för innevarande år remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
1912-01-23 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 15 (scannad IF): 
 Till ledamöter i årets taxeringsnämnd utsågos i enlighet med valkommitténs 

förslag: Kamreraren J. A. Anderson, Förvaltaren John Sterner, Handlanden 
Axel Beronius, Kammarskrifvaren Carl Rudberg och Husägaren Patrik 
Johansson, Kronberget 1. 
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Till suppleanter för dessa utsågos härefter och i nu bestämd ordning respektive: 
Lotsförmannen Emilius Hörman, Förmannen C. A. Hernström, Handlanden J. 
A. Jacobsson och Byggmästaren Robert Christenson, samtliga föreslagna af 
valkommittén, samt i stället för Modellsnickaren Knut Knutsson, som 
valkommittén föreslagit, Stenhuggaren Axel Johansson. 

 
1912-01-24 Lysekils Rådhusrätt den 22 januari Minderåriges arbetstid. Direktör L. 

Laurin å Mekaniska Verkstaden stod åtalad för att två minderåriga gossar å 
hans verkstad i december 1911 sysselsatts 3 till 4 dagar, dels över 10 timmar 
per dag och dels efter kl 7 e.m. 

 
 Direktör Laurin bestred åtalet, under anförande, att han alltid bemödat sig om 

att lagen efterlevdes, till vilket han också uppmanat sitt befäl. Pojkarna hade 
förmännen ovetande stannat kvar i arbetet, och Laurin ansåg det icke vara rätt, 
att han dömdes för vad han icke hade del. Från förmännen förelåg ett intyg som 
bestyrkte vad direktör Laurin anfört. 

 
 Vidare företeddes en skrivelse från järnarbetarnes härvarande avdelning, vari 

avdelningen enhälligt uttalat sitt ogillande av anonyma anmälningar, då 
konferenser för öppen behandling av förekommande saker aldrig förvägrats 
vederbörande. Efter ett bestyrkande av att lagens bestämmelser iakttages å 
verkstaden, uttalades i skrivelsen förvåning över att stadsfiskalen upptagit en 
anonym angivelse. 

 
 Slutligen företeddes en handling över vad som framkommit vid ett förhör å 

verkstaden med de båda gossarne. De hade därvid uppgivit, att de stannat kvar 
självmant, och detta för att tjäna pengar till jul. Vare sig föräldrar eller förmän 
hade vetat om att de arbetade. 

 
Direktör Laurin upplyste att det varit ackordsarbete gossarne utfört. 

 Åklagaren anförde att hans plikt bjöde honom att undersöka saker som 
anmäldes, även om detta skedde anonymt. Då förhållandet visat sig så som 
angivits hade han ansett sig skyldig fullfölja saken. Med bifall till åklagarens 
begäran uppsköts målet till nästa måndag. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-01-24/KJ) 

 
1912-01-27 Olyckshändelse under arbete. En svarvare Nordström å härvarande Mekanisk 

Verkstad fick igår morse högra handens lillfinger avklippt strax intill handen, 
under arbete vid sin maskin. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-01-27/KJ) 

 
1912-01-27 Kälkåkning i Färgaregatan. All den skolungdom som undervisas i nya 

skolan, och kanske också andra, roar sig i dessa dagar på skarpen genom 
kälkåkning i Färgaregatan, som vid sina tillfällen knappast är framkomlig för 
annan trafik. 
Husägare och hyresgäster klaga också dels över det väsen som föres och dels 
för den åverkan som övas å staket och väggar, när kälkarna törna mot. Och hur 
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gärna man än unnar barnen deras glädje, kan man icke annat än ge de störda 
och förfördelade rätt i sitt missnöje. 
Ur flera avseenden är det nog mindre lämpligt med kälkåkning i sådan grad 
som här är fråga om på en gata. Och man kan endast önska, om, under 
behjärtande av båda parternas bästa, en mera lämplig kälkplats kunde beredas 
ungdomen. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-01-27/KJ) 

 
1912 Vadet i Lysekil utfylls för byggandet av järnvägen. Samtidigt breddas 

Landsvägsgatan. (LP 2003-08-04) 
 
1912 Den tremastade skonaren CHRISTINE byter ägare men hemmahamnen förblir 

i Lysekil. Ägarandelarna i rederiet är oexaminerade skepparen Oskar Ferm, 
Örn 1/4, handlande Georg Alfred Engberg, Örn 1/4, handlande Johan Emil 
Lindbom, Lysekil 1/4 samt skeppsklarerare Karl Backman 1/16, sjökapten Nils 
Olausson Lycke 1/16, fd sjökapten Adolf Hilmer Olausson Lycke 1/16 och 
skeppsklareraränkan Augusta Backman 1/16, alla de sistnämnda från Lysekil. 
Till befälhavare utses Oskar Ferm. 

 
1912 På sjusovardagen framförs i Lysekil det första vikingaspelet under namnet 

Fostbrödralag. 
 
1912 Stadsfullmäktige godkänner för stadens räkning inköp af nuvarande värket som 

äges af ett aktiebolag med konsul Magnus Radhe som hufvudintressent. (B) 
(Arvid Sandell, LP 2002-02-08) 

 
1912 Kuttern KOH-I-NOOR hyrs av Göteborgs och Bohusläns Hafsfiskeförening. 

KOH-I-NOOR har en encylindrig Avancemotor med fotogentändning. Ägare 
är AB Marstrands Mekaniska Verkstad. Syftet är att bedriva försöksfiske efter 
principer från Holland. 

 Skeppare är Janne Pettersson, Nordvik och fiskarna kommer från Gravarne, 
bland annat Sjöman, Ögård och Toppedor. Dessutom finns det ombord två 
holländska fiskare som skall lära svenskarna att salta holländsk matjesill. 

 På resan till Shetland skadas allvarligt en av de svenska sjömännen, Joel, vid 
start av maskin. Han avlider senare på ett sjukhus på Shetland.  

 
1912 Carl Johan Forsström lämnar Lysekils Mekaniska Verkstad. (SÅ#10, sid 108) 
 
1912-01-31 Tidningen PASS, Tidskrift för polismän, som utges i Göteborg, innehåller en 

serie artiklar med rubriken Vår småstadspolis. Lysekil behandlas i häfte nr 1 år 
1912-01-31. Alla poliskonstaplarna finns porträtterade i artikeln: Per August 
Mattsson, Johan Adolf Winge, C. Rosendahl, A. Svanberg, Gottfrid Jönsson, 
Carl Ivar Alexandersson, Rudolf Ljunggren, J. Wahle, John Sigurd Berndtsson, 
E. Aronsson och J.H. Lundén samt stadsfiskal Elias Sandell. (Nya Lysekils-
Kuriren 1912-01-31/KJ) (Arvid Sandell, LP 2002-02-22) [Anm: De refererade artiklarna är i 
texten sammanslagna.] 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 6 
 

 
1912-01-31 ”Lysekils Rådhusrätt den 29 januari Minderåriges arbetstid. I åtalet mot 

Mekaniska Verkstaden, direktör Laurin, för att två gossar i 
minderårighetsåldern 3 á 4 dagar sistlidne december arbetat övertid, hördes de 
båda gossarne som vittnen och vidhöllo de sina uppgifter som de lämnat å 
verkstadskontoret, att de förmän och föräldrar ovetande och utan tillsägelse 
arbetat över och på ackordsarbete. 

 Parterna överlämnade målet, åklagaren med yrkanden om bifall till stämningen 
och svaranden om yrkande om frikännande.” (Nya Lysekils-Kuriren 1912-01-31/KJ) 

 
1912-02-14 Tillverkningen å Lysekils Mekaniska Verkstad uppgick enligt G.A.B., till 

600 motorer, därav en fjärdedel såldes till bohusfiskare, en fjärdedel till det 
övriga Sverige och resten till olika europeiska och utom europeiska länder. 
Totala tillverkningen representerade ett värde av omkring 1½ miljon kronor. 
(Nya Lysekils-Kuriren 1912-02-14/KJ) 

 
1912-02-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 20 (scannad IF): 
 Ordföranden föredrog följande sin, med anledning af behandling af det under § 

9 här ofvan antecknade ärendet, tillkomna motion: 
 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Vid Stadsfullmäktiges behandling af styrelsens för Lysekils Jernvägs AB 
framställning om utfyllnad i sjön utanför Svensk-Tyska Granitaktiebolagets 
tomtområde öster om Vadet, beslöts bevilja ansökningen om utfyllnad, men då 
prisfrågan för stadens upplåtande af grundområdet, inom hvars gränser 
utfyllnad medgifvits, icke samtidigt berördes, anser jag, att Stadsfullmäktige 
måtte fastställa priset för det område som upplåtits. 
 
För att meningsskiljaktighet mellan staden och Järnvägsstyrelsen om 
lösesumman af nämnda område icke framdeles må uppstå, får jag därför föreslå 
att Stadsfullmäktige besluta fastställa priset å grunden till Jernvägsstyrelsens 
utfyllnad, oafsedt hvilket pris som framdeles kan komma att bestämmas för den 
mark som Jernvägsbolaget för sitt trafikbehof å Stadens områden redan tagit i 
besittning. 
Lysekil den 12 Februari 1912. 
MAGNUS RADHE.» 
 
Under öfverläggningen yrkades dels af Herrar Lilliehöök och Lindman remiss 
till drätselkammaren och dels af Herrar Anderson och Richter bifall till 
drätselkammarens förut afgifna förslag i prisfrågan, det vill säga att priset 
skulle blifva detsamma, som komme att bestämmas för den öfriga sjöbottnen 
väster om Slätteskär. 
 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med förstnämnda yrkande. 
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1912-02-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 21 (scannad IF): 
 Uti det från den 28 Januari 1909 bordlagda, under § 17 i det årets protokoll 

förut antecknade ärendet, innefattande drätselkammarens framställning 
angående ordnandet af belysningsfrågan för staden, hade nu drätselkammaren 
enligt erhållet uppdrag inkommit med följande, af däruti nämnda bilagor 
åtföljda yttrande: 
 
»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 

 Den 28 Januari 1909 etc.................................................. Bilaga § 21. 
Drätselkammarens yttrande föredrogs nu. 
Efter den långa i ärendet uppkomna öfverläggningen, hvarunder yrkades af: 
Herr Bovik, att Stadsfullmäktige skulle besluta köpa härvarande 
elektricitetsverk för det begärda priset 173.000 kronor, och Herrar Nilsson, 
Richter och Dahlström bordläggning på någon längre tid, åtskilliga talare, att 
drätselkammarens yttrande skulle tryckas och utdelas före ärendets afgörande, 
samt flera talare förklarade sig icke vilja vara med om en bordläggning på 
längre tid än 8 dagar, detta särskildt enär tiden för uppsägning af nu gällande 
belysningskontrakt utginge med denna månaden, beslöto Stadsfullmäktige att 
bordlägga ärendet på 8 dagar samt att omedelbart låta trycka och till 
stadsfullmäktigeledamöterna utdela drätselkammarens yttrande i ärendet. 
 
Bilaga till protokoll N:o 3, § 21. 
Till Herrar Stadsfullmäktige. 
Den 28 Januari 1909 erhöll Drätselkammaren i uppdrag att inkomma med 
förslag på hvilka villkor det nuvarande kontraktet om gatubelysningen bör 
prolongeras; 
att samtidigt utreda kostnaden för anläggning af eget elektricitetsverk, 
eventuellt med kraft från Trollhättans kraftstation; och i sista hand 
att underhandla med Lysekils Elektriska Aktiebolag om köp af hela dess inom 
staden varande elektriska anläggning med ledningar. 
 
På grund af detta uppdrag infordrade Drätselkammaren anbud från åtskilliga 
elektriska firmor å kostnaden för den sålunda beslutade utredningen, och 
antogs Elektriska Pröfningsanstaltens i Göteborg anbud. Vidare har 
underhandlingar förts med Trollhättans kraftstation om pris och villkor i öfrigt 
för elektrisk kraftöfverföring till Lysekil samt slutligen underhandlats med 
Lysekils Elektriska Aktiebolag om köp af dess elektriska verk med ledningar. 
 
Efter det dessa utredningar och underhandlingar nu slutförts, får 
Drätselkammaren härmed framlägga resultaten däraf. 
 
I. Det nuvarande gatubelysningskontraktets prolongation: 
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I Pröfningsanstaltens förslag, Bilaga 1, till nytt belysningskontrakt äro en del 
ändringar och tillägg i det nu gällande kontraktet gjorda. 
I § 1 föreskrifves, att en spänning af 110 volt skall tillhandahållas på de ställen, 
där lamporna äro inkopplade. 
I § 2 medgifves bolaget rätt att på alla de ställen staden uppsatt mätare uppsätta 
egna mätare för kontrollens skull. Till grund för betalningen läggas de 
afläsningar som gjorts å stadens mätare eller på de ställen, där äfven bolaget 
har dylik, medelvärdet af afläsningarna å de båda mätarna. 
I § 3 är föreslaget, huru förfaras skall, när anledning finnes, att mätarne 
missvisa, och huru strömåtgången i sa fall skall beräknas. 
I § 6 föreskrifves, att gatubelysningen skall anordnas med dels 50 normalljus 
metalltrådslampor om högst 1,25 watts energiförbruking, i stället för nuvarande 
25 ljus och dels med differentialbåglampor om 10 ampere eller mot dessa i 
ljusstyrka svarande metalltrådslampor, som af staden godkännas. 
I § 7 föreslås, att bolaget är skyldigt att, efter beslut af Stadsfullmäktige, 
utvidga gatubelysningen till de nya gator, som äro upptagna å stadens nya 
planlagda område, samt huru ersättning härför skall beräknas. 
Enligt § 10 gäller det nya kontraktet under en tid af 5 år, räknadt från den 1 
Augusti 1912. Är kontraktet å någondera sidan ej uppsagdt 12 månader före 
förfallodagen, gäller det ytterligare ett år för hvarje gång uppsägning 
uraktlåtits; samt att inom en månad efter det kontraktet upphört att gälla skall 
bolaget på sin bekostnad hafva nedtagit och bortfört alla för gatubelysningen 
uppsatta stolpar och ledningar. 
I § 11 bestämmes, att innerbelysning i Polishuset, Rådhuset med alla stadens 
lokaler, Köttbesiktningsbyrån, kyrkan, nuvarande och blivande Folkskolor 
betalas efter mätare med i p. 2 stipulerade pris. 
I § 12 fixeras den siffra, utöfver hvilken spänningsvariationerna vid 
tryckpunkterna och d:o förlusten i ledningarna ej få gå. 
I § 13 stipuleras påföljd för bolaget, om detsamma ej uppfyller sina åtagna 
förbindelser. 
 
I öfrigt är det nuvarande priset 25 öre per kilowattimme eller 2 1|2 öre 
ampéretimme bibehållet — Elektriska Pröfningsanstalten anser, att det 
nuvarande priset ej bör höjas, snarare sänkas — äfvensom ersättning för 
underhåll, skötsel och nyanskaffning af ledningar och lampor densamma som 
förut med det tillägg i § 7, som förut omförmälts. 
 
II. Anläggning af eget elektricitetsverk. Bil. II. 
 
A. Alternativ I. Egen kraftcentral. 
 
Verkets storlek: 
Anläggningen är beräknad för 4,500 st. 16 ljus lampor för innerbelysningen, 
hvaraf anses 50 % blifva samtidigt brinnande, 

Effekten cirka 66 kw. 
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Gatubelysningen Effekten cirka 14 kw. 
Motoranslutningen Effekten cirka 135 kw. 
 Tillsammans cirka 215 kw. 
 
System: 
Likström och delvis växelström för ledningarna till Fridhem, Rinkenäs m. fl. 
utomliggande verk och inrättningar. 
Spänningen 2 X 110. 
Drifkraft: dieselmotorer. 
Ackumulatorbatteri. 
 
Kostnad: 

a) anläggningskostnaden: 
Ledningarna Kr.   30,000 
Ackumulatorbatteri Kr.   14,000 
Transformering för industrien m. m. (Bilaga III, sid. 9) Kr.     8,000 
Verket med byggnader och tomt Kr. 122,000 
 Summa anläggning Kr. 180,000 
 

b) Driftkostnaden: Kr.   32,500 
Själfkostnadspris 12,3 öre, årlig vinst Kr.   21,100 
 
A. Alternativ II. Kraft från Trollhättan. 

Utredning föreligger 
dels öfver eget elektricitetsverk för likström. (Bil. II). 
 
Verkets storlek: 
Lika med alternativ I. 
 
System: 
Ledningarna lika med alternativ 1. 
Spänning lika med alternativ 1. 
Drifkraft: elektrisk kraft från Trollhättans kraftstation. 
Ackumulatorbatteri. 

 
Kostnad: 

a) anläggningskostnaden: 
Ledningarna Kr.   36,000 
Ackumulatorbatteri Kr.   14,000 
Transformering för industrien m. m. (Bil. III, sid. 9) Kr.     8,500 
Verket med byggnader och tomt Kr.   61,000 
 Summa anläggning Kr. 119,500 
 

b) Driftkostnaden: Kr.   40,900 
Själfkostnadspris 15,4 öre, årlig vinst Kr.   12,700 
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dels öfver eget elektricitetsverk för trefasväxelström utan omformning till 
likström. (Bilaga III). 

 
Kostnaden: 

a) anläggningskostnader: 
Byggnad med grund Kr.    9,000 
Stationens elektriska utrustning Kr.  15,000 
Ledningsnät Kr.   38,000 
Diverse, räntor och oförutsedda Utgifter Kr.     4,000 
 Kronor      66,000 
Dessutom tillkommer kostnad för utbyte af 35 st. lik- 
strömsmotorer, transformatorer för industrien m. m. Kr.   17,000 
 Summa Kr.   83,000 
 

b) Driftkostnader och krafthyra: 
Konstanta Kr.    12,800 
Variabla Kr.    24,150 
 Summa Kr.    36,950 
Själfkostnadspris 13,9 öre. 
 
Den direkta distributionen af Trollhättekraft inom staden medför, enligt 
Pröfningsanstaltens åsikt, följande olägenheter: 
l:o. Att de mindre strömbesparande metalltrådslamporna för 16 och 25 
normalljus (numera äfven 10-ljus) icke kunna användas i samma utsträckning 
som vid likström. 
2:o. Att alla nuvarande likströmsmotorer måste utbytas mot trefasmotorer 
jämte tillhörande apparater och instrumenteringar, samt. 
3:o. Att en del olägenheter på grund af driftafbrott från Trollhättan torde 
komma att uppstå, i likhet med hvad förhållandet är i andra samhällen med 
direkt distribuering af Trollhättekraft. 
 
III. Staden öfvertager Lysekils Elektriska Aktiebolags anläggningar. 
 
Bolaget erbjöd på sin tid staden att köpa dess fasta egendom med maskiner och 
ledningar för ett pris af Kr. 216,263. 
För utredning af denna del har Pröfningsanstalten beräknat kostnaden för 
anläggning af ett lika stort verk som bolagets och kommit därvid till följande 
resultat (Bilaga 11, sid. 31). 
 

Anläggningskostnad: 
Byggnad, oberäknad tomt Kr.   23,000 
Centralens maskinella utrustning Kr    92,500 
Ledningsnät, uteslutande likström Kr.   32,000 
Diverse och oförutsedda utgifter Kr.     7,500 
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 Summa anläggningskostnad Kr. 155.000 
 
I denna kostnad ingår äfven ackumulatorbatteri med ett belopp af Kr. 14,000. 
Lägges till förestående anläggningskostnad värdet af därför behöflig tomt, 
uppgår det hela till minst Kr. 160,000. 
I utredningen har likaledes beräknats detta verks räntabilitet. 
Såsom grund därför har antagits för belysning ett pris af 35 öre per kilowatt 
plus mätarehyra och för småmotorer 20 öre per kilowatt, allt för likström. 
 
 Inkomsterna beräknas blifva: 
50,000 kilowatt för belysning á 35 öre cirka Kr. 17,500 
Gatubelysningen för staden cirka Kr.   6,800 
55,000 k.-w. för småmotorer á 20 öre cirka Kr. 11,000 
140,000 k.-w. växelströmsmotorer á 12 öre cirka Kr. 17,500 
 Summa cirka Kr. 52,800 
 Utgifterna: 
Totala årliga driftkostnader cirka Kr. 31,700 
Årlig vinst cirka Kr. 21,000 
 Summa cirka Kr. 52,800 
 
För att få utrönt härvarande elektricitetsverks verkliga och nuvarande värde 
uppdrog Drätselkammaren åt Pröfningsanstalten i Göteborg att verkställa 
värdering af detsamma. 
Denna värdering föreligger i dess utlåtande af den 5 sistlidne December, 
Bilaga IV, och framgår af detsamma att därvid åsatts följande värden, 
nämligen: 
 
Ångpannor, ångmaskiner, ångturbin och dieselmotorer 
med grunder Kr.   46,000 
Elektriska generatorer Kr.   10,800 
Instrumentering och ledningar inom kraftstationen Kr.     2,500 
Ledningsnät Kr.   25,300 
Mätare Kr.     3,000 
Byggnader utom tomt Kr.   34,000 
 Summa Kr. 121,600 
En del maskiner, kraft- och matarledningar till ett 
beräknadt värde af Kr.   16,700 
anse värderingsmännen ej behöfliga för staden 
om verket skall öfvergå i dess ägo. …………… 
Fråndrages detta bolopp, återstår Kr. 104,900 
 
För att fullständiga anläggningen anses behöfva anskaffas ett 
ackumulatorbatteri med tillbehör för laddning samt ombygga 
ledningsnätet för 2X110 volt. 
Kostnaden härför beräknas till cirka Kr.  25,000 
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Kostnaden för hela verket skulle sålunda  
för staden belöpa sig till cirka Kr. 130,000 
Lägges härtill värdet af tomten, skulle totalvärdet 
blifva cirka Kr. 140,000 
 
Efter det Drätselkammaren erhållit nu senast relaterade värderingar och 
utlåtanden, beslöts öfverlämna desamma till Lysekils Elektriska Aktiebolag 
med anmodan att till Kammaren inkomma med ett försäljningsanbud. 
 
På grund häraf erbjöd sig bolaget i skrifvelse af 18 December 1911 att försälja 
verket med ledningar för ett pris af 175,000 kronor. 
Genom förnyad underhandling har bolaget slutligen förklarat sig villigt att 
sänka priset till Kr. 173,000. 
 
Bolaget har under sistlidna Januari månad genom en representant för Allmänna 
Elektriska AB låtit värdera sin elektriska anläggning. Det afgifna 
värderingsutlåtandet, Bilaga V, har öfverlämnats till Drätselkammaren, och 
framgå däraf följande värdesättningar, nämligen: 
Byggnader med tomt Kr.   44,000 
Maskinanläggningen Kr.   70,300 
Ledningar med torn Kr.   43,300 
Mätare m.m. Kr.     3,450 
 Summa Kr. 161,050 
Till nämnda summa är lagt affarsvärdet, beräknat till 
Kr. 10,000: — per år för de 4 år, som återstå af 
koncessionstiden, utgörande alltså Kr.   40:000 
 eller i runda tal Kr. 200,000 
 
Dc fyra år, som återstå af koncessionen, ha odisputabelt ett värde, men detta 
värde måste betydligt reduceras, då bolaget ej har ringaste garanti för, att 
koncessionen kommer att förnyas. 
 
Skulle staden blifva ägare af bolagets verk, blifver det nog nödvändigt att: 
dels anlägga ett ackumulatorbatteri — genom ett sådant vinner man en 
väsentlig besparing af såväl bränsle som arbetskraft, — och 
dels omlägga ledningarna från nuvarande 110 till 2X110 volt. 
 
Den nuvarande spänningen 110 volt visar sig medföra en betydlig energiförlust 
och till följe däraf mycket dåligt ljus. Genom omläggningen till 2X110 skulle 
man utom bättre belysning vinna närmare 18,000 kilowatt, som efter ett 
medelpris af 40 öre representerar en ökad årlig inkomst af c:a 7,200 kronor. 
 
Dessa anläggningar kosta: 
Ackumulatorbatteriet Kr.  17,000 
Ledningarnas omläggning Kr.  11,000 
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Oförutsedda utgifter, sakkunnigt biträde m. m. Kr.    7,000 
 Summa Kr.  35,000 
 
Lägger man bolagets egen värdering, upptagande en slutsumma af Kr. 161,050, 
till grund, och det kan anses skäligt, att någon ersättning lämnas för 
affärsvärdet t. ex. 10 % på Kr. 40,000 eller Kr. 4,000, så skulle priset i runda 
tal blifva Kr. 165,000. 
Med tillägg af förutnämnda Kr. 35,000 skulle verket fullt färdigt komma att 
kosta staden Kr. 200,000. 
 
Utgår man från detta belopp, kominer Driftkostnaderna att ställa sig 
sålunda: 
 Inkomster: 
Enligt lämnad uppgift visa bolagets böcker 
en inkomst för levererad ström under 1910 (för 1911 
lär resultatet vara ungefärligen detsamma) af Kr. 48,671:11 
Inkomst af mätare under samma år Kr.      308: 95 
 Summa inkomst Kr. 48,980: 06 
 
 Utgifter: 
5 % ränta å Kr. 200,000 Kr.  10,000 
afskrifningar å byggnader 2 % å 35,000 Kr.       700 
afskrifningar å maskiner 7 % å 125,000 Kr.    8,750 
afskrifningar å batteri och ledningar 10 % å 30,000 Kr.    3,000 
 Summa utgifter Kr.   22,450 
 
 Driftkostnader: 
1 bokhållare Kr.   2.400 
1 förste maskinist Kr.   2,200 
1 andre maskinist Kr.   1,500 
1 montör Kr.   1,200 
Tekniskt biträde Kr.      600 
 Summa Kr.   7,900 
Bränsle, smörjolja och trassel Kr.   6,150 
Oförutsedda utgifter Kr.   2.000 
Årlig vinst Kr. 10,480:06 
 Summa Kr. 48,980:06 
 
Enligt elektriska verkets journaler har under 1911 från verket utgått, enligt 
hufvudmätaren i verket, 146.957,30 k.w. Beräknar man, att verket i stadens ägo 
kommer att i verkligheten sälja detta belopp, det vill säga att det kommer 
förbrukarne till godo, ställer sig driften med ett utgiftsbelopp af Kr. 38,500 – 
likväl ofördelaktigt, i det att själfkostnadspriset uppgår till något öfver 26 öre. 
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Man bör dock med all sannolikhet kunna beräkna, att verket i stadens ägo skall, 
genom ledningarnas omläggning, kunna drifvas mera ekonomiskt, än hvad nu 
är fallet, och att, med bättre belysning och utsikt att priset så småningom kan 
nedsättas, abonnentantalet skall stadigt ökas, och då driftkostnaderna förblifva 

 desamma, däri genom själfkostnadspriset nedbringas. 
 
Rörande de nu föreliggande och här ofvan relaterade alternativa förslagen anser 
Drätselkammaren: 
att alternativ I (det nuvarande gatubelysningskontraktets prolongation) blifver 
ofördelaktigt för staden, om det förnyas på andra villkor än Pröfningsanstalten 
föreslagit; 
att alternativ II A (anläggning af eget elektricitetsverk) svårligen kan 
medhinnas under detta år och skulle, om det komme till utförande under 
närmaste tiden, leda till en fördärfbringande konkurrens, både för staden och 
Elektriska Bolaget, under de år, som återstå af koncessionstiden: 
att alternativ II B (med kraft från Trollhättan.) icke bör komma ifråga att 
antagas, enär 
dels denna kraft för närvarande ställer sig allt för dyr och 
dels en kraftlednings anläggande till Lysekil lär vara beroende på, om sådan 
kommer till stånd till Uddevalla. Då något beslut därom ännu icke fattats 
därstädes, och då underhandlingarna mellan nämnda stad och Trollhättan till 
och med synas vara afbrutna, så får väl denna sak anses, hvad oss vidkommer, 
för närvarande ej kunna realiseras. 
 
Förslaget till kontrakt med Kungliga Vattenfallsstyrelsen bifogas (Bilaga VI); 
att alternativ 111 (staden öfvertager Lysekils Elektriska AB;s anläggning): 
bör vara för båda parterna förmånligt, för staden genom att ett redan färdigt och 
igång varande verk öfvertages, för bolaget genom att nu få realisera sin 
egendom till förmånligt pris och därigenom undgå den gifna förlust, som skulle 
uppstå, om staden beslutade sig för en egen anläggning, hvilket beslut gifvetvis 
skulle medföra, att förlängning af koncessionen ej beviljades. 
 
På grund af föreliggande utredning och på grund af hvad vi här ofvan anfört, 
får Drätselkammaren föreslå Stadsfullmäktige besluta: 
att af Lysekils Elektriska AB köpa dess härvarande anläggning och byggnader 
med tomter, ut- och invändiga ledningar med lampor och tillbehör, samtliga 
maskiner med ångpannor, mätare, verktyg och kontrollapparater för driften för 
ett pris i ett för allt af Etthundrasextiofemtusen (165,000) kronor; 
att öfvertaga varulagret efter värdering; 
att tillträdet sker vid innevarande lysårs slut den 15 nästa maj med rätt för 
staden att dessförinnan verkställa de reparationer, förändringar och 
anläggningar, som kunna behöfvas, och som kunna företagas utan att störa 
driften; samt 
att, i händelse köp kommer till stånd, 
dels upplåna nödiga medel på kortare tid än två år och 
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dels tillsätta en styrelse med uppdrag att mottaga verket och förvalta detsamma. 
 Lysekil den 12 Februari 1912. 
 För Lysekils stads Drätselkammare 
 C. S. Lilliehöök. 
 

 
 
1912-02-17 ”På förekommen anledning bedes allmänheten vid köp af Aptitbitar noga 

tillse att KULLANS (C. Hörmans) välkända och omtyckta märke erhålles, enär 
dåliga efterapningar förekomma. 

 KULLANS Ostronanjovis & öfriga inläggningar rekommenderas såsom 
utmärkta.” (Svenska Dagbladet 1912-02-17 via Rustan Gandvik) 

 
1912-02-21 Lysekils Rådhusrätt den 19 februari Direktör L. Laurin bötade 5 kronor för 

obehörigt användande av minderåriga i arbete. Han skulle därjämte ersätta 
rättegångskostnaderna. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-02-21/KJ) 

 
1912-02-22 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 24 (scannad IF): 
 Bordlagda, under § 21 här ofvan förut antecknade ärendet, rörande 

belysningsfrågan med drätselkammarens yttrande, innefattande förslag till 
inköp af härvarande elektricitetsverk, företogs nu ånyo till behandling. 
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Under öfverläggningen anhöll Herr Richter att få till protokollet antecknad sin 
vid ärendets föregående behandling gjorda erinran, att när koncessionen 
beviljades för härvarande elektricitetsverk, såsom villkor härför förbehölls, att 
priset för stadens ytterbelysning ej finge höjas inom koncessionstidens utgång. 
Vidare motiverades drätselkammarens förslag närmare af Herrar Lilliehöök 
och Laurin. 
 
Följande yrkande gjordes: 
af Herr Richter: afslag å drätselkammarens förslag; 
af Herrar Lilliehöök och Lindman med flere instämmanden: bifall till 
drätselkammarens förslag; samt 
af Herr Nilsson, att staden skulle teckna för 35,000 kronor aktier i härvarande 
elektricitetsverk, för att härigenom bereda möjlighet för verket att åstadkomma 
de i drätselkammarens yttrande såsom behöfliga och lämpliga framställda 
förbättringarna i verket. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd 
proposition på dels drätselkammarens förslag med undantag af hvad det rörde 
tillsättande af styrelse för mottagande och förvaltning af verket och dels på 
hvartdera af de öfrige framställda yrkandena förklarat propositionen på bifall 
till Herrar Lilliehööks och Lindmans yrkande vara med ja besvarad, begärdes 
votering, hvilken, sedan Herr Richters yrkande antagits till kontraproposition i 
hufvudvoteringen, verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 
»Den som bifaller drätselkammarens förslag om köp, röstar ja, den det icke 
vill, röstar nej; vinner nej, så hafva Stadsfullmäktige beslutit afslå förslaget om 
köp.» 
 
Vid upprop till röstning, i hvilken Herr Nilsson icke deltog, röstade: Herrar 
Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Luckey, Sterner, Wallén, 
Lidell, Mattsson, Lindman, Pehrson, Dahlström, Laurin, Löfving, Björsell, 
Bovik och vice ordföranden ja, men Herrar Richter, Christenson och Hörman 
nej. 
Med 18 röster mot 3 hade alltså beslutits i enlighet med ja-propositionen. 
Mot beslutet anmälde Herr Richter sin reservation. 

Som ofvan 
JOSEF GENTERWALL. 

Justeradt: 
B. P. JONSSON, 
(vice ordförande). 
RICH. BJÖRSELL. 
O. G. LÖFVING. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering 
offentligen uppläst å Rådhuset lördagen den 24 Februari 1912 kl. 6 e. m.; 
betygas 
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MAGNUS RADHE. 
Josef Genterwall. 

 
1912-02-28 Lagfart söktes i måndags vid rådhusrätten av Konrad Johansson på fastigheten 

n:o 53 Kungsgatan (Vadet) som han köpt av Julius Pihl mfl för kronor 8.000. 
(Nya Lysekils-Kuriren 1912-02-28/KJ) [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 65.] 

 
1912-03-02 Fastighets- och Lösöresauktion Genom frivillig auktion, som förrättas 

lördagen den 9 mars 1912 kl 12 i Gamla Strandgatan [n:o] 22, försäljes avlidne 
David Bårströms hus med vad därtill hörer samt lösegendom såsom möbler, 
silver, linne, säng- och gångkläder, 1 oktant, diverse sjökort mm. Huset säljes 
först. Lysekil den 20 februari 1912, Elias Sandell. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-03-
02/KJ) [Anm: Dagens adress är Gamla Strandgatan 46.] 

 
1912-03-02 Gjutskrot uppköpes i större och mindre partier till dagens högsta pris – av – 

Lysekils Mekaniska Verkstads AB. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-03-02/KJ) 
 
1912-03-.. Att uppföra samtliga husbyggnader vid stationer och hållplatser vid Lysekils 

järnväg, med undantag av Lysekil, antas byggmästare Oscar Walléns anbud å 
93.500 kronor. (Minnesbladet 1938, sid 8) 

 
1912-03-09 Grundmursanläggning för våra planerade nybyggnader utbjudes på 

entreprenad. Detaljerade upplysningar på vårt kontor. Lysekils Mekaniska 
Verkstads AB. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-03-09/KJ) 

 
1912-03-13 Kassören å Lysekils Mekaniska Verkstad, Gustaf Hansson, avled härstädes i 

måndags afton, efter en tids sjukdom. Hansson, som vid sin död var 46 år 
gammal, omfattades med allmän sympati av vänner och kamrater. Han 
efterlämnar hustru och barn i tvenne giften. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-03-13/KJ) 

 
1912-03-13 Lysekils Rådhusrätt den 11 mars Minderårighetslagen. Litograf Julius Flodin 

stod åtalad för att han ej innehade skolbetyg för två minderåriga samt för att de 
anställts utan läkarintyg. Han bötade härför 10 kronor. Vidare hade Flodin icke 
intagit en av de minderåriga i registerboken, vilket kostade 5 kronors böter. 
Samt slutligen för att minderåriga använts mer än 10 timmar per dag och efter 
kl 7 på aftonen. För det senare bötades 10 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-03-
13/KJ) 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 26 (scannad IF): 
 I ingifvet utdrag af drätselkammarens protokoll den 18 dennes anmälde 

drätselkammaren, att Lysekils Elektriska Aktiebolag å bolagsstämma den 12 
dennes, hvarå alla aktieägare voro representerade, beslutit antaga stadens 
anbud att för 165,000 kronor inköpa elektricitetsverket härstädes, hvilket beslut 
bolaget anhållit att drätselkammaren måtte meddela Stadsfullmäktige. 
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Vid protokollsutdraget funnos fogade däruti omnämnda utdrag af protokollet 
vid ifrågavarande bolagsstämma samt bolagets senaste styrelseberättelse. 
Samtliga handlingar föredrogos, hvarefter beslöts, att de skulle 
läggas till handlingarna. 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 27 (scannad IF): 
 Med anledning af hvad drätselkammaren i sitt den 14 och 22 nästlidne 

Februari, §§21 och 24 i protokollet, af Stadsfullmäktige behandlade yttrande i 
belysningsfrågan föreslagit angående anskaffande af medel till inköp af 
elektricitetsverket härstädes, beslöts nu enhälligt att bemyndiga 
drätselkammaren att på kortare tid än två år upplåna: 

 dels köpeskillingen för elektricitetsverket, 165,000 kronor, och dels i mån af 
bohof ytterligare 35,000 kronor i och för verkets komplettering enligt 
drätselkammarens utredning. 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 28 (scannad IF): 
 I  sitt den 14 och den 22 nästlidne Februari, §§ 21 och 24 i protokollet, af 

Stadsfullmäktige behandlade yttrande angående belysningsfrågans ordnande 
hade kammaren bl. a. föreslagit, att i händelse köp af elektricitetsverket 
komme till stånd, en styrelse med uppdrag att mottaga och förvalta verket 
skulle tillsättas. 
Stadsfullmäktige beslöto nu att tillsätta en dylik styrelse. 
 
Valkommittén hade i till i dag inkommet förslag, som upplästes, yttrat, att 
denna styrelse borde bestå af tre personer, och till ledamöter i styrelsen intill 
1913 års slut föreslagit Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök, Direktören L. 
Laurin och Förvaltaren John Sterner med Bankkassören C. F. Lidell och 
Fabrikören J. E. Lindbom såsom suppleanter. 
 
Under öfverläggningen om antalet styrelsemedlemmar yrkade Herr Lindman, 
att styrelsen ifråga skulle bestå af fem personer och bland dessa inväljas 
Konsuln Magnus Radhe och Ingeniören Gunnar Sandberg, hvilka vore 
särskildt passande att sitta i styrelsen, den förre såsom sakkunnig och den 
senare såsom teknisk bildad, medan åtskilliga talare förordade valkommitténs 
förslag beträffande styrelsens medlemsantal. 
 
Sedan Öfverläggningen angående styrelsens medlemsantal förklarats afslutad 
och ordföranden efter framställd proposition på bifall till hvartdera af de under 
öfverläggningen gjorda yrkandena i berörda afseende förklarat sig finna 
propositionen på bifall till Herr Lindmans yrkande vara med ja besvarad, 
begärdes votering, som därefter verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 
»Den som bifaller valkommitténs förslag, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; 
vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med Herr Lindmans 
yrkande.» 
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Vid upprop röstade härefter: Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, Carlsson, 
Backman, Anderson, Sterner, Wallén, Lidell, Laurin, Björsell och Bovik ja, 
men Herrar Lindbom, Gunnerson, Christenson, Mattsson, Richter, Lindman, 
Pehrson, Dahlström, Löfving och Hörman nej. 
Ordföranden deltog icke i omröstningen. 
 
Med 11 röster mot 10 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit, att styrelsen ifråga 
skulle i enlighet med valkommitténs förslag bestå af tre personer. 
 
Sedan härefter på förslag af Herr Lilliehöök, med hvilken Herr Bovik förenade 
sig, beslutits, att de ledamöter, som i dag komme att inväljas i styrelsen, skulle 
däri kvarstå till den 1 Augusti 1913, valdes med sluten omröstning härtill: 
Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök med 20, Direktören L. Laurin med 19 
och Förvaltaren John Sterner med 13 röster. 
Närmast i röstetal kom Konsuln M. Radhe med 4 röster. 
 
På förslag af vice ordföranden utsågs Herr Lilliehöök till den sålunda valda 
styrelsens ordförande. 
Sedan Stadsfullmäktige härpå beslutit att välja två suppleanter för 
styrelseledamöterna, utsågos genom sluten omröstning såsom sådana: 
Ingeniören Gunnar Sandberg och Fabrikören J. E. Lindbom med respektive 13 
och 12 röster. 
Närmast i röstetal kom Konsuln M. Radhe med 9 röster. 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 30 (scannad IF): 
 Drätselkammaren hade, såsom inkommet och nu föredraget protokollsutdrag 

utvisade, tillstyrkt bifall till Lysekils Skyttegilles under §12 här ofvan förut 
anmärkta ansökan om ett anslag af staden för 1912 å 250 kronor. 

 
Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: Herr Dahlström afslag å 
ansökningen samt Herrar Gunnerson och Bovik bifall till densamma, hvarjämte 
Herr Pehrson, som icke hade något yrkande, föreslog, att Stadsfullmäktige 
skulle uttala sig mot, att prisutdelningen inom skyttegillet ägde rum å 
kroglokaler. 
Med erforderlig majoritet beslöto Stadsfullmäktige härefter att bifalla 
ansökningen ifråga. 
Då ordföranden framställde proposition äfven på Herr Pehrsons förslag och 
förklarade densamma vara med nej besvarad, begärdes votering, som därefter 
verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 
»Den som bifaller Herr Pehrsons förslag, röstar ja, den det icke vill, nej; vinner 
nej, har förslaget afslagits.» 
 
Vid upprop röstade härefter: Herrar Gunnerson, Lidell, Mattsson, Richter, 
Pehrson, Dahlström, Löfving, Björsell, Bovik och Hörman ja, men Herrar vice 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 20 
 

ordföranden, Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Sterner, 
Wallén, Christenson, Lindman, Laurin och ordföranden nej. 
Med 12 röster mot 10 hade förslaget alltså afslagits. 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 31 (scannad IF): 
 Beslöts enhälligt lämna drätselkammaren begärdt bemyndigande att för ett pris 

af en krona 50 öre per kvadrataln till Arbetaren Per Håkansson försälja tomten 
till huset N:o 57, Kyrkvik, om cirka 907,5 kvadratalnar enligt ärendet bifogad, 
af Stadsingeniören J. Calander upprättad kartskizz. [Anm: Kyrkvik n:o 57 = 
dagens Rösgatan 10.] 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 32 (scannad IF): 
 Till förnyad behandling företogs Herr Ordförandens bordlagda, under § 20 här 

ofvan förut antecknade motion angående fastställande af priset å grunden till 
den järnvägsstyrelsen medgifna utfyllnaden utanför Svensk-Tyska 
Granitaktiebolagets tomtområde i Vadet. 

 
Drätselkammaren hade i ärendet afgifvit infordradt yttrande, som förelåg i 
följande nu föredragna: 
 
»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde 
den 26 Februari 1912. 
§ 42. Den 23 nästlidne Januari beslöto Stadsfullmäktige bifalla den af Lysekils 
Järnvägsaktiebolags styrelse gjorda, af Drätselkammaren den 16 i samma 
månad behandlade och under § 9 här ofvan anmärkta framställning om tillstånd 
att få utanför Svensk-Tyska Granitaktiebolagets tomt N:o 239 verkställa en 
utfyllnad om 1,188 kvadratmeter utmed nämnda tomt och af samma form som 
tomten. 
 
Vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 14 dennes blef till Drätselkammaren 
för yttrandes afgifvande remitterad en af Stadsfullmäktiges ordförande, Konsul 
Radhe, väckt motion af följande lydelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Vid Stadsfullmäktiges behandling af styrelsens för Lysekils Järnvägsaktiebolag 
framställning om utfyllnad i sjön utanför Svensk-Tyska Granitaktiebolagets 
tomtområde öster om Vadet, beslöts bevilja ansökningen om utfyllnad, men då 
prisfrågan för stadens upplåtande af grundområdet inom hvars gränser 
utfyllnad medgifvits icke samtidigt berördes, anser jag att Stadsfullmäktige 
måtte fastställa priset för det område som upplåtits. 
 
För att meningsskiljaktighet mellan Staden och Järnvägsstyrelsen om 
lösesumman af nämnda område icke framdeles må uppstå, får jag därföre 
föreslå 
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att Stadsfullmäktige besluta fastställa priset å grunden till Järnvägsstyrelsens 
utfyllnad, oafsedt hvilket pris som framdeles kan komma att bestämmas för 
den mark som järnvägsbolaget för sitt trafikbehof å stadens område redan 
tagit i besittning. 

 Lysekil den 12 Februari 1912. 
MAGNUS RADHE.» 

 
 Detta ärende upptogs nu till behandling, därvid Drätselkammaren efter 

öfverläggning beslöt, att i öfverensstäinmelse med sitt den 16 nästlidne 
Januari, § 9 i protokollet, förut i samma fråga fattade beslut, tillstyrka 
Stadsfullmäktige: 
att såsom villkor för Järnvägsbolagets förvärfvande af äganderätten till berörda 
utfyllnad förbehålles, att ägaren af tomten N:o 239 medgifver staden 
äganderätt till 219,19 kvadratalnar af samma tomt samt detta stadens områdes 
förläggande i gränsen intill tomten N:o 237, på sätt i ärendet företedd karta 
utvisar, samt 
att priset å det område, som af järnvägsbolaget sålunda utfylles, bestämmes 
blifva detsamma per kvadratmeter, som framdeles kommer att per 
kvadratmeter bestämmas för den öfriga sjöbotten väster om Slätteskär. 
 
Rörande denna fråga ansåg sig Drätselkammaren i öfrigt böra anföra följande: 
Under den rättegång vid härvarande Rådhusrätt Drätselkammaren förde under 
förlidet år mot Svensk-Tyska Granitaktiebolaget rörande arrende af vissa delar 
af staden tillhörig mark söder om Landsvägsgatan blef 
dels faktiskt bevisadt, att bolaget innehade 219,19 kvadratalnar mer 
mark i sjötomten N:o 239, än bolaget köpt och betalt, och 
dels till fullo ådagalagdt, att den öfverskjutande delen tillhörde 
staden. 
 
I utslaget blef stadens yrkande om arrende för ifrågavarande 219,19 
kvadratalnar detta oaktadt underkändt, på den grund att staden ej kunde visa, 
att den ägde någon del i tomten N:o 239. 
Denna rättegång gällde endast arrende. Skulle ny rättegång anhängiggöras om 
äganderätten, hvilket bör vara Drätselkammarens skyldighet, blefve 
naturligtvis utgången i l:sta instansen densamma, nämligen att staden blefve 
den tappande parten. 
 
För att staden utan kostnader och tidsutdrägt skall få sin rätt, och då bolaget 
därigenom icke i ringaste mån lider någon orätt, så anser Drätselkammaren den 
för båda parter lyckligaste lösningen vara, att Stadsfullmäktige beslutar i 
enlighet med Drätselkammarens i ärendet här ofvan gjorda förslag. 

Som ofvan 
JOSEF GENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 
JOSEF GENTERWALL.» 
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Under öfverläggningen yrkades af: Herrar Lilliehöök, Lindman, Sterner, 
Anderson samt ordföranden bifall till drätselkammarens förslag, af den 
sistnämnde med det tillägg, att det af staden begärda området skulle användas 
för utfartsväg; samt Herrar Gunnerson, Christenson, vice ordföranden och 
Dahlström bordläggning, för att man skulle få kännedom om den uppgörelse, 
som uppgifvits hafva skett emellan järnvägsbolaget och bolaget ifråga; medan 
Herr Richter höll före, att man ej vid detta ärendes behandling borde inblanda 
något villkor om markafträdelse utan bestämma priset, såsom drätselkammaren 
föreslagit, men utan villkor. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till hvartdera af yrkandena om bifall till drätselkammarens 
förslag med det af ordföranden yrkade tillägget och yrkandet på bordläggning, 
förklarat förstnämnda proposition vara  med ja besvarad, begärdes votering, 
som verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 
»Den som bifaller drätselkammarens förslag med det gjorda tilläggsyrkandet, 
röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige 
beslutit ärendets bordläggning. 
 
Vid upprop röstade härefter: Herrar Lilliehöök, Lindbom, Backman, Anderson, 
Sterner, Wallén, Lidell, Mattsson, Lindman, Pehrson, Laurin, Löfving, 
Björsell, Bovik, Hörman och ordföranden ja, men Herrar vice ordföranden, 
Carlsson, Gunnerson, Christenson, Richter och Dahlström nej. 
Med 16 röster mot 6 hade alltså beslutits i enlighet med ja-propositionen. 
Mot detta beslut reserverade sig Herrar Gunnerson och Richter. 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 33 (scannad IF): 
 Drätselkammaren hade inkommit med följande förslag till ägoutbyte emellan 

staden och Fabrikören Gustaf Cornér i och för Apoteksgatans utläggande. 
Förslaget ifråga innefattades i följande nu föredragna 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil 
sammanträde den 26 Februari 1912. 

§ 45. Föredrogs följande från Fabrikören Gustaf Cornér inkomna skrifvelse. 
 »Till Drätselkammaren i Lysekil. 

Undertecknad beder härmed höfligast få erbjuda staden att inköpa eller utbyta 
de delar af mina jordlotter, som äro belägna i den så kallade Apoteksgatan, 
utgörande enligt nedanstående specifikation cirka 672 kvadratmeter. Karta 
öfver området närslutes. 
Då detta mitt område redan länge varit trafikeradt som allmän gata, vore det 
önskligt om denna affär nu kunde komma till uppgörelse och denna gata 
snarast blefve iordningsställd, ty trafiken här är mycket liflig. 

Lysekil den 20 Februari 1912. 
GUSTAF CORNÉR.» 
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 Specifikation: 
250 kvadratmeter 
196 kvadratmeter 
c:a 226 kvadratmeter af f. d. Hallenbergska tomten. 
672 kvadratmeter 

 
 Vid skrifvelsen fanns fogad en af Stadsingeniören Calander i April 1911 

uppgjord »Plan af nyutlagda tomter belägna intill blifvande Apoteks- och 
Drottninggatorna med arealberäkning». 
Härefter upplyste Herr Wallén muntligen, att Herr Cornér vore villig att utbyta 
sina 672 kvadratmeter mark enligt specifikation i skrifvelsen mot stadens intill 
nämnda gator liggande bergområde om 969 kvadratmeter samt att själf 
förskaffa sig äganderätt till öfriga emellan hans tomt och nämnda gator belägna 
jordområden. 
Som Drätselkammaren ansåg det sålunda gjorda erbjudandet fördelaktigt, 
beslöt Kammaren att ingå till Stadsfullmäktige med förslag, att staden antager 
det af Cornér erbjudna ägoutbytet på det villkor, att han enligt sitt åtagande 
själf förvärvar sig äganderätten till de af andra än staden ägda områdena ifråga. 
 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas. 
JOSEF CENTERWALL.» 

 
Under öfverläggningen yrkades af: Herrar Lilliehöök, Christenson, Anderson 
och Wallén bifall till drätselkammarens förslag; samt Herr Lindman remiss till 
Byggnadsnämnden. 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla drätselkammarens förslag. 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 34 (scannad IF): 
 Magistraten hade infordrat Stadsfullmäktiges yttrande öfver förslag till 

förordning angående fastighetsregister för stad m. m. 
Fullmäktiges ordförande hade remitterat ärendet till drätselkammaren för 
skyndsamt yttrande. 
Drätselkammarens yttrande förelåg nu, och inhämtades däraf, att 
drätselkammaren tillstyrkt Stadsfullmäktige att afgifva ett yttrande så lydande: 
 

»Till Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län. 
Såsom infordradt yttrande öfver förslag till förordning angående 
fastighetsregister för stad m. m. få Stadsfullmäktige härmed anföra att då 
förslaget bereder stora fördelar med afseende å införande af reda och ordning i 
fråga om fastighetsväsendet i stad samt stadsfastigheternas behöriga 
redovisande, Stadsfullmäktige icke ha något att erinra mot förslaget i 
hufvudsak. 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 24 
 

Mot 12 § torde dock böra anmärkas, att åtminstone triangel- och 
polygonpunkterna böra utsättas å registerkartan, enär sådant icke kan vålla 
något hinder i fråga om registerkartans komplettering, utan tvärt om bör 
underlätta utförandet af sådan komplettering. 
Vidare torde böra framhållas rimligheten af något större statsbidrag i och för 
genomförande af registerväsendet än som föreslagits, i synnerhet i fråga om 
städer, hvilkas område sträcker sig obetydligt utöfver de bebyggda 
statsdelarna. För Lysekils stad skulle detta bidrag enligt förslaget uppgå till 
allenast 600 kronor, ett alltför obetydligt belopp i förhållande till de stora 
kostnader, registerväsendet kan väntas medföra. Slutligen förtjänar påpekas att 
bestyret med registerkartas upprättande lämpligen bör kunna anförtros 
städernas 
ingenjörer, därest de utexaminerats från teknisk högskola och förvärfvat sig 
kännedom om den föreskrifna mätningsmetoden. 
Lysekil den … 
Stadsfullmäktige beslöto afgifva yttrandet i enlighet med drätselkammarens 
förslag. 

 
1912-03-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 35 (scannad IF): 
 Herr Dahlström hade inkommit med följande skriftliga motion angående 

afskrifning af kommunalskatt m. m. [Anm PS: texten ej avskriven, trots att den är 
intressant. Kan givetvis läsas på Sällskapet Strömstiernas hemsida.] 

 
1912-03-30 Ernst Lindebäcks Trädgårds- och Fruktaffär inflyttar fr.o.m. 1 april i konsul 

Johan Gustaf Gunnersons hus å Kungstorget. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-03-30/KJ) 
[Anm: Dagens adress är Kungsgatan 39.] 

 
1912-03-30 Tillkännagivande – Undertecknad öppnar Måndagen den 1 april Manufaktur-, 

Sybehörs- och Herrekiperingsaffär [å] Kungsgatan [n:o] 5, före detta Anna 
Jacobssons Eftr. Vördsamt Olof Thorvald. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-03-30/KJ) 
[Anm: Dagens adress är Kungsgatan 12A, Jacobssons hus] 

 
1912-04-03 En av stadens barberare, herr Gustaf Aron Löfgren, har i dagarne inflyttat i 

konsul Johan Gustaf Gunnersons hus å Kungsgatan. Den nya rakstugan är 
inrymd i under-våningen, med samtliga fönster åt gatan, vilket gör att den blir 
ljus och hygienisk. Inredningen är proper och tidenlig och den elektriska 
belysningen synnerlig effektiv. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-04-03/KJ) [Anm: Dagens 
adress är Kungsgatan 39.] 

 
1912-04-10 Ångfartyget ALGOT säljs av sjökapten Petter Wilhelm Pettersson till Gävle. 

(ÅM, sid 22) 
 
1912-04-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 36 (scannad IF): 
 En genom Magistraten öfverlämnad ansökan af Johan Gotthard Karlsson att få 

köpa ett område som ligger söder om Axel Gewalts arrendetomt till huset N:o 
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10, Landsvägsgatan och på motsatta sidan gränsar mot järnvägens område, 
lästes och remitterades till drätselkammaren för yttrande. 

 
1912-04-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 37 (scannad IF): 
 I en till Stadsfullmäktiges ordförande ställd skrifvelse anhölls för utredning af 

frågan om en gemensam pensionskassa för svenska städer om ett bidrag af 
staden å 20 kronor såsom bidrag till täckande af kostnader för nämnda 
utredning. 
Drätselkammaren, som fått ärendet till sig remitteradt af Fullmäktiges 
ordförande, hade afstyrkt bifall till ifrågavarande anhållan, enär det vore 
kammaren obekant, att staden hade någon skyldighet lämna något bidrag för 
berörda ändamål. 
Stadsfullmäktige beslöto på yrkanden af Herrar Christenson och Nilsson att 
bevilja ifrågavarande kommitterades anhållan. 

 
1912-04-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 38 (scannad IF): 
 Styrelsen för Lysekils Elektricitetsverk hade inkommit med följande nu 

föredragna ”Utdrag ur protokollet hållet vid sammanträde med styrelsen för 
Lysekils stads Elektricitetsverk den 1 April 1912. 

§ 4. 
 Styrelsen, som ansåg att en bokhållare, en l:sta maskinist, en 2:dra dito och en 

montör bör vara tillräckliga för Elektriska verkets skötsel och drift, beslöt 
hemställa till Stadsfullmäktige, att styrelsen får i uppdrag tillsätta dessa 
befattningar med löneförmåner icke öfverstigande hvad drätselkammaren i sin 
utredning beräknat med tillägg af fri bostad för de båda maskinisterna. 
Som ofvan 

C. S. LILLIEHÖÖK. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget. 
C. S. LILLIEHÖÖK.» 

 
Under öfverläggningen i ärendet yrkades bifall till den i nämnda 
protokollsutdrag gjorda hemställan af Herrar Lilliehöök och Lindman, hvilken 
senare med flere instämmanden jämväl uttalade den förhoppningen, att vid 
tillsättningen af ifrågavarande tjänster hänsyn tages till de personer, som nu 
innehafva motsvarande befattningar vid elektricitetsverket. 

 
Stadsfullmäktige biföllo enhälligt ofvanintagna hemställan i enlighet med de 
gjorda yrkandena 

 
1912-04-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 39 (scannad IF): 
 Sedan Malkom Hansson hos drätselkammaren anhållit att få köpa tomten till 

huset N:o 19 Södra Kvarngatan, hvilket han inköpt af sterbhuset efter Augusta 
Karlsson, samt hemställt, att priset å tomten, med hänsyn därtill att han under 
19 år arrenderat annan tomt af staden, måtte fastställas till det lägsta möjliga, 
så anhöll nu drätselkammaren i ingivet protokollsutdrag om bemyndigande att 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 26 
 

för ett pris af en krona 75 öre per kvadrataln få till Hansson försälja tomten 
ifråga, som enligt en protokollsutdraget bifogad, af Stadsingeniören J. 
Calander i december 1908 upprättad karta däröfver innehölle i areal 327,6 
kvadratmeter eller 929,07 kvadratalnar. 

 
 Under öfverläggningen i ärendet talade Herrar Lindman, Sterner och 

Christenson för bifall till drätselkammarens hemställan, under det att Herrar 
Dahlström och Mattsson föreslogo, att tomten skulle säljas till Hansson för ett 
pris af en krona 50 öre per kvadrataln, för hvilket senare förslag äfven 
ordföranden uttalade sig. 

 
Då ordföranden efter framställd proposition på hvartdera förslaget förklarat sig 
anse propositionen på bifall till drätselkammarens hemställan vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 
»Den som beslutar sälja tomten till Hansson för en krona 75 öre per kvadrataln, 
röstar ja, den det icke vill, nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit sälja 
tomten till Hansson för ett pris af en krona 50 öre per kvadrataln.» 
 
Vid upprop röstade härefter: Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, Lindbom, 
Carlsson, Backman, Anderson, Luckey, Sterner, Wallén, Christenson, Lidell, 
Lindman, Löfving, Björsell, Bovik och Hörman ja, men Herrar Mattsson, 
Richter, Pehrson, Dahlström och ordföranden nej. 
Med 16 röster mot 5 hade alltså beslutits i enlighet med ja-propositionen. 

 
1912-04-27 En häst i sken genom Gamla Strandgatan. 

I onsdags vid 5-tiden på e.m. uppehöll sig en son till åkare V. Andersson vid 
Mekaniska Verkstaden för att spänna sin häst för ett där stående fordon. Hästen 
blev av någon anledning skrämd och satte av i sken. Kördonet stötte strax i 
början av färden mot på något ställe, så att axeln sprang i stycken och hjulen 
gick i småbitar. I vilt språng satte hästen av kajbandet framefter samt gången 
upp till och utefter Strandgatan till Bansvik där det blev stopp. Dessbättre 
avlöpte denna galopp å de smala gatorna utan missöde för någon människa. 
(Nya Lysekils-Kuriren 1912-04-27/KJ) 

 
1912-05-01 Poliskåren. Till ordinarie poliskonstaplar hava från den 1 maj befordrats extra 

konstaplarna Gottfrid Jönsson och J.S. Berndtsson samt nyantagits sergeanten i 
Kungliga Bohusläns Regementes reserv, G. Reinholdsson. (Nya Lysekils-Kuriren 
1912-05-01/KJ) 

 
1912-05-01 Varför hästen kom i sken. Åkare V. Andersson har bett oss påpeka, att den av 

oss i lördagens tidning omnämnda hästen, som råkade i sken, blev skrämd av 
en nedsläppta ledningstråd för det elektriska. En del personer höllo på med 
ändringar av de elektriska ledningarna intill [Mekaniska] Verkstaden och den 
tråd som borttogs från ledningarna, nedsläpptes så där utan vidare i marken, 
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vilket Andersson ansåg innebära en viss risk för fotgängare och körare. (Nya 
Lysekils-Kuriren 1912-05-01/KJ) 

 
1912-05-04 Svenska Hamnförbundet bildas. Ändamålet är att tillvarata de svenska 

hamnarnas gemensamma intressen och att främja samverkan mellan hamnarna. 
(Svensk Sjöfarts Tidning 1952, sid 801) 

 
1912-05-02 Järnvägen Lysekil-Smedberg. Samtliga byggnader vid Lysekils station skall 

uppföras av byggmästare Robert Gotthard Christensson à 53.763 kronor. 
 

Till trafikledare, kamrer och stationsinspektor vid Lysekils järnväg och station 
har antagits trafikinspektör John Teodor Hellroth från Eksjö. (Nya Lysekils-
Kuriren 1912-05-08/KJ) [Anm: John Teodor Hellroth är född 1879 i Växjö.] (Minnesbladet 
1938, sid 8) 

 

 
 
1912-05-09 I natt ha nedbrunnit fotograf Malcolm Jacobssons tvåvåningshus vid 

Kungsgatan. Dessutom hotell Continental samt fabrikör Carl Teodor Olssons, 
poliskonstapel Rudolf Ljunggrens och delvis kamrer Johan Anton Anderssons 
hus. (Bohusläningen 1912-05-09) (Arvid Sandell, LP 2005-12-29) [Anm: Hotell Continental 
är före detta Hotell Lysekil] 

 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 28 
 

 
 
1912-05-09 Stor eldsvåda i Lysekil. Fem byggnader i natt nedbrunna till grunden. 
 I dag på morgonen omkring före tre varsnades att eld utbrutit i ett uthus nere på 

gården hos fotograf Jacobsson på Kungsgatan. 
 Elden upptäcktes först av ett sällskap om fyra personer, som kom ut från hotell 

Continental. De skreko att elden var lös samt började alarmera hos herr 
Jacobsson. Då nämnda personer fruktade att elden skulle kasta sig över gatan 
till hotell Continental, återvände de dit och underrättade källarmästare Ygberg. 
Denne skyndade att väcka sina barn samt började vidtaga åtgärder för att 
utrymma hotellet. 

 
 Emellertid hade poliskonstapel Jönsson hört ropen och skyndade genast till och 

slog larm på ett närbeläget brandskåp. Brandkåren ryckte genast ut och kom till 
platsen så fort som möjligt. 

 Herr Jacobssons hus stod snart i ljus låga. Elden grep med förfärande fart 
omkring sig. Den hade snart – driven av den västliga vinden – kastat sig över 
gatan och antände hotell Continental. 

 
 Att släcka det härjande elementet var ej tänkbart för brandkåren. Den måste i 

stället koncentrera sitt arbete på att söka rädda närbelägna byggnader. 
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 Men detta var ej gott, ty elden hade nu även fattat i fabrikör Carl Olssona hus. 
Det såg en stund rätt hotande ut och man uttalade farhågor för att övre sidan av 
Kungsgatan skulle brinna ned. 

 … (LP 1912-05-09) (Bild: KH, sid 66) 
 

 
 
1912-05-09 I fotografiets mitt, bortom Skottegatan, ses resterna av Gästgiveriet. 

Till höger på bilden, hitom Skottegatan, ses resterna av Carl Teodor Olssons 
hus på Kungsgatan 17. (Foto: Hugo Hallgren) 

 
1912-05-09 Eldsvådan. Eld i gårdsbyggnaden till fotograf Malcolm Jacobssons hus. 

Huvudbyggnaden hos Jacobsson i ljusan låga <fotograferas> 5 á 10 minuter 
därefter brann hotell Continental tvärs över gatan. Med otrolig hastighet 
famnade flammorna hotellbyggnaden, som på några minuter jämte Jacobssons 
hus var ett enda jättebål. Så gick förödelsen vidare. Hos bryggare Olssons 
vaknade man strax. 

 
Sedan till konstapel Rudolf Ljunggrens hus [Skottegatan 3]. Åt detta håll 
angreps kvarnägare Johan Alfred Johanssons [Stengatan 12] och Katarina 
Andreassons hus [Skottegatan 5]. 
Snickare Henrikssons hus, i Skottegränd, varjämte de rykande eldbränderna 
slogo eld allt här och där och var husen och gårdarna uppefter Skottegränd och 
till Kronberget. 
 
I andra riktningar hejdades elden av Olssons trädgård samt brandmuren på 
systrarna Hedbergs hus. Denna mur räddade med säkerhet betydande värden, 
ty om elden, som den utom muren sannolikt gjort, fattat i Hedbergs hus, hade 
faran för vidare spridning nedåt Kungsgatan och uppåt Skottegränd varit 
överhängande. 
 
Carlssons rakstuga, liggande mellan Olssons och Hedbergs, förstördes dels av 
elden och dels måste den rivas. 
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Från den ursprungliga eldhärden, fotograf Jacobssons hus, fattade lågorna i ett 
av husen tillhörig kamrer [Johan Anton] Andersson, där den trängde fram till 
Vega Carlssons cigarraffär som måste utrymmas. Denna byggnad inrymde en 
modeaffär, innehavare Alma Andersson, som med huset ödelades. 
Nedåt konsulliden var skomakare Larssons hus starkt hotat men räddades. 
I ett hus längre upp tillhörigt Gustaf Johansson, uppstod vid samma tid också 
eld genom nedfallande bränder. 
 
I förstugan till Nydéns hus beläget ovanför Folkets Hus, antändes en matta. 
Hård vind blåste när elden utbröt. 
Hotell Continental ägdes av firman A. & R. Christenssons. 
Den sammanlagda försäkringssumman för det förstörda var cirka 225.000 
kronor. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-05-11/KJ) 

 
1912-05-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 49 (scannad IF): 
 Genom Magistraten hade till Stadsfullmäktige dels för kännedom öfverlämnats 

en skrifvelse af den 10 nästlidne April från Kungl. Väg- och 
Vattenbyggnadsstyrelsen, hvarigenom vissa handlingar rörande 
kajanläggningen emellan Sillgränds och Lysells bryggor infordrats, och dels 
tillställts den gällande arbetsplanen angående samma kajanläggning med 
kostnadsförslag och ett häfte ritningar äfvensom räkenskapsanvisning, och 
hade Magistraten anmodat Stadsfullmäktige att fortast möjligt till Magistraten 
ingifva de i ofvannämnda Kungliga Styrelses åberopade skrifvelse omförmälda 
handlingar. 

 
Sedan handlingarna i ärendet nu föredragits, utsågs på Herr Lindmans förslag 
enhälligt hamnstyrelsens ordinarie medlemmar, Herrar vice Konsuln M. 
Radhe, ordförande, vice Konsuln J. G. Gunnerson, vice ordförande, Fabrikören 
C. Th. Olsson, Fabrikören J. E. Lindbom och Sjömanshusombudsmannen 
Hilmer Hansson, till direktion för ifrågavarande kajanläggningsföretag med 
uppdrag att å stadens vägnar ombesörja uppsättandet och anskaffandet af 
samtliga sålunda begärda handlingar äfvensom handlingarnas ingifvande till 
Magistraten. 

 
1912-05-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 50 (scannad IF): 
 Sedan E. F. Larsson och Anton Johansson, båda i Kronberget N:o 5 Lysekil, 

hos Konungens Befallningshafvande i länet i anförda besvär hemställt, att 
Stadsfullmäktiges beslut den 21 sistlidne Mars, § 30 i protokollet, om 
beviljande till Lysekils Skyttegille af ett anslag af 250 kronor för 1912 måtte 
upphäfvas och dess verkställighet förbjudas, hade genom Magistraten 
infordrats Stadsfullmäktiges förklaring med anledning af besvären. 

 Ordföranden uppläste ett af honom uppsatt förslag till förklaring i ärendet, 
hvilket förslag hade följande lydelse: 

 »Till Konungens Befallningshafvande. 
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1 affordrad förklaring öfver E. F. Larssons och Anton Johanssons besvär af 
Stadsfullmäktiges beslut af den 2l/3 att bevilja Lysekils Skyttegille ett anslag 
af 250 kronor få Stadsfullmäktige vördsamt anföra: 
Första gången anslag beviljades Skyttegillet var 1902, med villkor att ett visst 
antal protokollförda skott med mausergevär skulle aflossas under året, hvilket 
framgår af bifogade protokollsutdrag för Kommunalfullmäktiges handlingar 
den 16 maj 1902. 
 
Detta anslag har sedermera årligen utgått, och Skyttegillet har äfven årligen 
aflämnat redogörelse för sin verksamhet. Vid beviljande af detta anslag har 
motivet varit att befrämja skjutskickligheten i synnerhet hos ungdomen, och att 
det varit nödigt för Skyttegillets bestånd att samhället bidragit med det 
blygsamma anslaget af 250 kronor. Någon klagan däröfver har häller icke 
försports förrän nu. 
 
I det under förra året af Magistraten uppgjorda budgetsförslaget för år 1912 är 
anslaget till Skyttegillet med 250 kronor upptaget, och detta fastställdes af 
Stadsfullmäktige den 28 dec. 1911. Detta beslut är icke öfverklagat och har 
således äfven anslaget till Skyttegillet vunnit laga kraft. 
Visserligen inkom ansökan om det sedvanliga anslaget först i början af januari 
och behandlades af Stadsfullmäktige den 23/1, och efter remiss till 
Drätselkammaren slutbehandlades ärendet den 21/3, då ansökan bifölls. 
Detta var beroende därpå, att sökanden icke ansett sig böra ingifva ansökan, 
förrän resultatet af dess verksamhet för år 1911 blifvit fullständigt och 
redogörelse därför kunnat biläggas. 
 
Då i inkomst- och utgiftsförslaget för Lysekils stad för 1912 berörda anslag af 
250 kronor upptagits och klagomål däröfver inom föreskrifven tid icke anförts, 
och då beslutet af 21/3 endast afsåg, att anslaget skulle utgå, anse 
Stadsfullmäktige, att klagandena försuttit sin rätt till besvär, då sådana icke 
inom laga tid anförts öfver beslutet vid budgetens fastställande. 
 
På grund af hvad sålunda anförts få Stadsfullmäktige anhålla, att klagomålet 
icke måtte leda till någon Kunglig Befallningshavandes åtgärd. 
 
Med anledning af den föreslagna förklaringen anmärkte Herr Dahlström, att 
anslagssumman ifråga i budgeten för detta år upptagits såsom ett 
förslagsanslag, hvarför anslaget icke kunde anses vara beviljadt endast på den 
grund, att det upptagits i budgeten. Herr Lilliehöök framhöll till bemötande af 
Herr Dahlströms anmärkning, att förslagsanslag endast innebure. att om ett 
dylikt anslag icke behövde tagas i anspråk, så utginge det icke, samt yrkade, att 
ordförandens ofvanintagna förslag skulle godkännas såsom Fullmäktiges 
förklaring i ärendet. 
Utan votering bifölls härefter Herr Lilliehööks yrkande. 
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1912-05-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 55 (scannad IF): 
 Uti bordlagda under § 36 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 

Johan Gotthard Karlssons ansökan om köp af ett område söder om Axel 
Gewalts arrendetomt vid Landsvägsgatan, hade drätselkammaren inkommit 
med yttrande, som nu föredrogs, och hvaraf inhämtades, att drätselkammaren 
föreslog, att Johan Gotthard Karlssons ansökan ifråga icke skulle föranleda 
någon Stadsfullmäktiges åtgärd, enär Stadsfullmäktige redan, § 145 i 1911 års 
protokoll, beslutat sälja området till Axel Gewalt och denne förklarat sig villig 
köpa detsamma. 
Stadsfullmäktige beslöto härefter i enlighet med drätselkammarens förslag. 

 
1912-05-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 57 (scannad IF): 
 Drätselkammaren hade i dag inkommit med följande 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil 
sammanträde den 9 Maj 1912. 

§ 101. Herr Wallén meddelade att Herr B. P. Jonsson för honom förklarat att 
han, Jonsson, vore villig att till staden sälja sitt i Apoteksgatan belägna område 
för ett pris af 1 krona per kvadrataln, detta under förutsättning att ärendet 
behandlades vid nästa stadsfullmäktigesammanträde. 
Enligt af Stadsingeniören gjord arealberäkning uppginge området till 152,2 
kvadratmeter eller 431,5 kvadratalnar. 
 
Med anledning häraf beslöt Drätselkammaren, då nämnda pris icke kunde 
anses annat än billigt, föreslå Stadsfullmäktige att antaga Herr Jonssons 
försäljningsanbud. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

 
Stadsfumäktige beslöto upptaga ärendet till behandling, ehuru, det ej stod på 
föredragningslistan, hvarefter enhälligt beslöts att med tacksamhet antaga det i 
ofvanintagna protokollsutdrag omnämnda köpeanbudet samt att gälda 
köpeskillingen ifråga med jordkassemedel. 

 
 
1912-05-18 Elektriska verket övergår till staden. En anslående minnesfest. Onsdagen den 

15 maj är en bemärkelsedag i Lysekils historia. ... (Nya Lysekils-Kuriren 1912-05-
18/KJ) 

 
1912-05-22 I konkurs försattes på egen begäran vid måndagens rådhusrätt källarmästare 

Rupert Ygberg. Tillgångarna voro upptagna till 26.976 kronor (försäkrings-
summor). (Nya Lysekils-Kuriren 1912-05-22/KJ) [Anm: Det gäller hotell Continental, 
dagens adress Kungsgatan 13-15.] 
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1912-05-22 Köpet på Elektriska verket, som staden fr.o.m. den 15 dennes övertagit av 

konsul Magnus Radhe mot en köpesumma av 165.000 kronor lagfördes vid 
måndagens rådhusrätt. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-05-22/KJ) 

 
1912-05-22 Lysekils brandväsende. <fotograferas>. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-05-22/KJ) 
 
1912-06-01 Den mest vanlottade stadsdelen. <fotograferas>. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-06-

01/KJ) 
 
1912-06-05 Bagarestrejk. <fotograferas>. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-06-05/KJ) 
 
1912-06-05 Lysekils Rådhusrätt den 3 juni. Genom utslag dömdes byggmästare Robert 

Gotthard Christensson, för att han utan magistratens hörande ha flyttat Ernst 
Lindebäcks paviljong över Kungsgatan och därunder inkräktat på denna och 
hindrat trafiken, att böta 20 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-06-05/KJ) 

 
1912-06-19 Grand Hotell i Lysekil, som äges av konsul Magnus Radhe, har av denne till 

källarmästarna Jacobsson och Wikman (förut innehavare av gästgivaregården i 
Uddevalla) uthyrts för en summa av 6.000 kronor per år. Tillträde sker 1 juli. 
(Nya Lysekils-Kuriren 1912-06-19/KJ) 

 
1912-06-26 Bohusläns makrillfiskareförbund bildas vid ett möte i Lysekil rådhus. Till 

styrelse väljs fiskeriintendent Karl Andreas Andersson, sjökapten Johan Adolf 
Olsson, Gullholmen, handlande Axel E. Hansson, Hälleviksstrand, fiskare 
Hilmer Jacobsson, Grundsund, folkskollärare G.A. Olsson, Käringön, fiskare 
Johannes Skantze, Mollösund, fiskare Axel Eliasson, Klädesholmen, Olof 
Berntsson, Huseby, Hilde Isaksson, Resö, och kapten Oscar Edvin Arvidsson, 
Gåsö. (LP 1998-02-02) 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 73 (scannad IF): 
 Uti ingifvet protokollsutdrag anhöll Drätselkammaren med åberopande af 

skriftliga framställningen af Lysekils Järnvägs AB om tillstånd att sänka 
Landsvägsgatan i närheten af blifvande stationshuset. 

 
Nämnda protokollsutdrag hade följande lydelse: 
»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde 
den 26 Juni 1912. 
§ 138. Uti bordlagda, under § 124 här ofvan förut antecknade ärendet, 
innefattande Järnvägsbolagets framställning angående sänkning af Kungsgatan 
i närheten af blifvande stationshuset, hade Byggnadsnämnden inkommit med 
yttrande, som nu föredrogs och var af innehåll, att Nämnden tillstyrkte 
Järnvägsbolagets framställning.» 
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Nu föredrogs jämväl följande från Järnvägsbolaget ytterligare inkomna 
skrifvelse i ärendet: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Under hand hafva vi erfarit att Drätselkammaren bifallit vår framställning af 
den 31 Maj om sänkning af Kungsgatan i närheten af det blifvande 
stationshuset samt att Drätselkammaren, af hänsyn till det sammanhang arbetet 
har med det samtidigt pågående rörnedläggningsarbete, helst utför detsamma 
genom egen försorg samt mot en ersättning i ett för allt af 1,500 kronor. För att 
ej vålla hinder i Drätselkammarens arbeten genom att söka bortackordera 
gatusänkningen åt annat håll, förklara vi oss härmed villiga att betala det 
begärda beloppet. 
 
Enligt Stadsingeniörens uppgift kommer gatan att för denna ersättning 
afschaktas i stigning 1:20 i stället för af oss föreslagna 1:18. 

Lysekil den 10 Juni 1912. 
För LYSEKILS JÄRNVÄGSAKTIEBOLAG 
Axel Sundberg. 

Joh. Hallmén.» 
 
Kammaren beslöt härefter att hos Stadsfullmäktige anhålla om tillstånd att 
sänka Kungsgatan i enlighet med Järnvägsbolagets framställning och på det af 
bolaget föreslagna villkoret om ersättning af bolaget till belopp af 1,500 
kronor, som Kammaren ansåge räcka till för ändamålet. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

 
Den i detta ärende hos Drätselkammaren förut gjorda ställning från 
Järnvägsbolaget lydde sålunda: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Vid utsättning af Lysekils stationshus har en afvägning af Kungsgatan gjorts, 
hvaraf en profilritning här bifogas. Å samma ritning är såväl sockel- som 
blifvande markhöjd vid stationshuset markerad med röd färg. 
Som framgår af ritningen, skulle Kungsgatan, om dess nuvarande läge 
bibehålles, komma att ligga högre än planet vid stationshuset, hvarigenom 
byggnadens utseende skulle komma att lida och svårighet uppstå att framför 
stationshuset anordna vändplan för åkdon. 
För undvikande af dessa olägenheter har å ritningen med röd linje inlagts ett 
förslag till sänkning af Kungsgatans stigning fram emot Läderhandlanden 
Johanssons hus och hemställes härmed, att Drätselkammaren ville utverka 
Stadsfullmäktiges tillstånd till nämnda sänkning af Kungsgatan och under 
afvaktan på sådant tillstånd låta utföra den pågående rörnedläggningen i gatan 
till så stort djup, att ej rörens läge hindrar den föreslagna profiländringen. 

Lysekil den 31 Maj 1912. 
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För LYSEKILS JÄRNVÄGSAKTIEBOLAG 
Axel Sundberg. 

Joh. Hallmén.» 
Efter föredragning af dessa handlingar biföllo Stadsfullmäktige 
Drätselkammarens ifrågavarande framställning. 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 74 (scannad IF): 
 I enlighet med från Drätselkammaren inkommet förslag, beslöt 

Stadsfullmäktige enhälligt att dels bemyndiga Hamnstyrelsen att utverka 
vederbörligt tillstånd att stänga sundet emellan Grötön och fastlandet, dels 
uppdraga åt Drätselkammaren att utreda frågan om kostnaderna för Grötöns 
förbindelse med fastlandet och dels för sistnämnda ändamål bevilja ett 
förslagsanslag å ettusen kronor att utgå af de för oförutsedda utgifter anslagna 
medlen. 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 75 (scannad IF): 
 Drätselkammarens begäran om bemyndigande att för ett pris af tre kronor per 

kvadrataln till Maria Erlandsson försälja tomten till huset n:r 14 
Landsvägsgatan bifölls. Enligt af Stadsingenjören J. Calander upprättad och nu 
företedd kartskiss innehöll tomten i fråga cirka 1,553 kvadratalnar. [Anm: Dagens 
adress är Landsvägsgatan 14.] 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 76 (scannad IF): 
 Drätselkammaren erhöll på begäran bemyndigande att till Direktören Justinus 

Tobisson för ett pris af 2 kronor per kvadrataln försälja en i Rosviksberg 
belägen tomt, som enligt af Stadsingenjören i maj detta är upprättad kartskiss, 
innehåller i areal cirka 1,785,85 kvadratalnar. 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 77 (scannad IF): 
 Drätselkammaren hade inkommit med i följande protokollsutdrag innehållen 

framställning angående reglering af tomten N:o 117 A vid Kungsgatan: 
»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde 
den 4 Juli 1912. 

§ 148. Företogs till förnyad behandling Herrar A. & R. Christenssons 
bordlagda, under § 139 här ofvan förut antecknade ansökan att för reglerande 
af tomten N:o 117 A vid Kungsgatan dels köpa stadens delar af tomten och 
dels till staden sälja vissa för staden behöfliga delar af tomten. 
Af den af Stadsingenjören gjorda och å kartskissen nu antecknade 
arealberäkning framgick, att Herrar A. & R. Christensson hade att af staden 
köpa en sammanlagd areal af cirka 316,09 kvadratmeter, medan staden finge af 
Herrar Christensson tillösa sig tillhopa cirka 199,04 kvadratmeter mark. 
 
Efter öfverläggning i ärendet beslöt Kammaren att föreslå Stadsfullmäktige att 
dels till Herr Christensson sälja ofvannämnda 315,09 kvadratmeter eller 
omkring 894,53 kvadratalnar mark för ett pris af två kronor 25 öre per 
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kvadrataln, med skyldighet för köparna att på egen bekostnad spränga bort det 
intill Kungsgatan liggande, å kartskissen med hvitt streckade berget, och dels 
af Herrar Christensson inköpa nämnda områden å tillhopa 199,04 kvadratmeter 
eller omkring 563,28 kvadratalnar för ett pris af sju kronor per kvadrataln. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

  
 Efter föredragning af handlingarna i ärendet, beslöto Stadsfullmäktige i 

enlighet med Drätselkammarens ifrågavarande framställning, samt att staden 
skulle till begärdt pris köpa de föreslagna, till 199,04 kvadratmeter beräknade 
tomtområden, oavsett om Herrar Christensson köpa stadens delar af tomten. 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 78 (scannad IF): 
 Från Drätselkammaren hade inkommit detta: 

»Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde 
den 26 Juni 1912. 

§ 135. Byggnadsnämnden hade inkommit med yttrande öfver Herr Johan 
Wilhelm Magnussons under § 118 här ofvan förut antecknade ansökan att få 
köpa mark emellan Polisgränd och Stadshotellet, och framgick af yttrandet, att 
Nämnden tillstyrke köpet, på villkor att Magnusson skulle på egen bekostnad 
bortflytta verandabyggnaden vid hotellets annex. 
Kammaren beslöt nu att hos Stadsfullmäktige tillstyrka köpet ifråga på de af 
Magnusson föreslagna villkoren, därvid dock af ifrågavarande mark skulle 
fråntagas en remsa å cirka 100 kvadratalnar för Polisgränd och Magnusson 
erhålla motsvarande afdrag å köpeskillingen. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF GENTERWALL.» 

 
 Härvid funnos fogade: dels den i utdraget åberopade ansökningen, så lydande: 

»Till Drätselkammaren i Lysekil. 
Med hänvisning till Stadsfullmäktiges beslut enl. § 145 af den 18 December 
1906, får jag härmed anhålla, att den markbit, som uppkommer emellan 
Polisgränd och Stadshotellets tomt och som till Källarmästare Bengt August 
Björk erbjudits för 500 kronor, måtte på mig på samma villkor öfverlåtas. 
Därjämte vill jag erinra om, att jag är villig genast nedrifva den vid hotellets 
annex, på stadens mark stående verandautbyggnaden, så att gatan (eller 
Polisgränd) därigenom kommer att erhålla normal bredd. 
 
Tillfölje pågående reparationer vore jag särdeles tacksam att med första erhålla 
Drätselkammarens utlåtande, för att därefter rätta mig. 
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Lysekil den 20 Maj 1912. 
JOHAN WILHELM MAGNUSSON.» 

och dels af Stadsingenjören J. Calander i maj detta år uppritad kartskiss öfver 
det till försäljning nu föreslagna området, som enligt samma skiss hade en areal 
af 340,2 kvadratalnar. 
Handlingarna föredrogos, hvarefter Drätselkammarens begäran bifölls. [Anm: 
Dagens adress är Kungsgatan 36.] 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 79 (scannad IF): 
 Drätselkammaren hade i afgifvet protokollsutdrag anhållit om bemyndigande 

att, under förutsättning att den under § 77 här ofvan omförmälda tomtaffären 
med A. & R. Christensson kommit till stånd, få till Poliskonstapeln Rudolf 
Ljunggren för ett pris af två kronor 25 öre per kvadrataln försälja den i 
Skottegränd norr om tomten N:o 117 A. nyutlagda tomten, enligt bifogad 
kartskiss innehållande cirka 1,066 kvadratalnar. 
Drätselkammarens anhållan, som föredrogs utom föredragningslistan, bifölls 
under den af kammaren åberopade förutsättning. [Anm: Dagens adress är Skottegatan 
3.] 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 80 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan upptogs till behandling och bifölls af 

Drätselkammaren gjord hemställan om bemyndigande att till Handlanden Otto 
Gottfrid Löfving för ett pris af sju kronor per kvadrataln försälja tomten N:o 
117 B vid Kungsgatan, hvilken tomt förut arrenderats af Fabrikören Carl 
Olsson, men af honom ställts till stadens disposition från och med den 1 
dennes. [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 2 / Drottninggatan 31.] 

 
1912-07-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 81 (scannad IF): 
 Herr Dahlström väckte en motion om fattande af beslut att i samband med 

gaturegleringen i Kronberget låta nedlägga vattenledningsrör på samma gång 
som kloakrören. 
Motionen remitterades till Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
samt Drätselkammaren. 

  
1912-07-06 Skandinaviska fiskeriutställningen öppnar i Köpenhamn. I samband med 

utställningen tilldelas fiskeriintendent Karl Andreas Andersson titeln riddare av 
Dannebrogsorden. Ett flertal fiskare från Västkusten deltar i utställningen. (LP 
1998-02-02) 

 
1912-07-06 Enskild samskola eller Kommunal mellanskola I. <fotograferas>. (Nya Lysekils-

Kuriren 1912-07-06/KJ) 
 
1912-07-10 Enskild samskola eller Kommunal mellanskola II. <fotograferas>. (Nya Lysekils-

Kuriren 1912-07-10/KJ) 
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1912-07-10 Blockad. Som Lysekils avdelning av Bageriarbetareförbundet denna dag 
beslutat nedlägga arbetet vid Björsells, Lidells, Ekstedts och Hallonqvists 
bagerier, ombedes allmänheten att ej där köpa bröd, att ej besöka dessas 
konditorier och hoppas vi att ingen därstädes tager anställning, förrän 
annorlunda meddelas. Lysekil den 1 juni 1912. 
För Svenska Bageri- och Konditoriarbetareförbundets avdelning n:r 31 i 
Lysekil. Styrelsen. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-07-10/KJ) 

 
1912-07-13 Enskild samskola eller Kommunal mellanskola III. <fotograferas>. (Nya 

Lysekils-Kuriren 1912-07-13/KJ) 
 
1912-07-13 Stor beställning av Lysekilsmotorer. Lysekils Mekaniska Verkstads AB har i 

dagarna av sina transatlantiska representanter emottagit beställningar på 
sammanlagt omkring 2.500 hkr motorer för leverans i höst. Underhandlingar 
pågår för närvarande om 2.000 hkr före årets slut. På grund av brådskan med 
inneliggande beställningar är firman icke representerad på fiskeriutställningen i 
Köpenhamn. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-07-13/KJ) 

 
1912-07-17 Bagerikonflikten. <fotograferas>. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-07-17/KJ) 
 
1912-07-17 Ett hjärtligt tack framföres härmed till kamraterna å Lysekils Mekaniska 

Verkstad för den storartade penninggåva, kronor 100:75, som jag vid min 
hustrus död fick emottaga. Lysekil den 13 juli 1912, Hildemar Martinsson. 
(Nya Lysekils-Kuriren 1912-07-17/KJ) 

 
1912-07-20 Nytt Bageri. Undertecknade, som i dagarne börjat eget bageri under firma 

JOHANSSON & Co, tillhandahålla från och med idag i vår handelslokal 
Kungsgatan [n:o] 47 (mittför Postkontoret) dagligen alla sorters färskt bröd 
såsom: Kaffe-, The- & Hushållsbröd samt Bakelser, och innesluta vi oss i 
allmänhetens välvilliga hågkomst. Lysekil den 20 juli 1912. Högaktningsfullt 
Evald Johansson, Karl Johansson, John Johansson. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-07-
20/KJ) [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 48.] 

 
1912-07-20 Nytt bageri öppnas idag av trenne av de i strid varande bageriarbetarne. 

Affären är öppnad i Kungsgatan [n:o] 47, mitt emot Postkontoret. Vi hänvisa 
till annonsen i dagens tidning. Som bekant har en av bagarne, Hansson, förut 
öppnat bageri i Kyrkvik. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-07-20/KJ) [Anm: Dagens adress är 
Kungsgatan 48.] 

 
1912-07-25 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 89 (scannad IF): 
 Drätselkammaren hade inkommit med följande nu föredragna 

»Transsumt af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil 
sammanträde den 26 Juni 1912. 

§ 142. Under behandling af det under nästföregående beslut antecknade ärendet 
angående Strandbergs arfvingars ansökan om köp af delar af tomten N:o 45 
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Rosviksgatan föreslog Herr Lindman, att Kammaren skulle ingå till 
Stadsfullmäktige och anhålla om åläggande för Hamnstyrelsen att uppsäga 
Kaptenen E. B. Lyckes arrende af markstycket intill hans tomter N:ris 42 och 
43, enär det vore omöjligt att sälja stadens delar af tomterna N:ris 41, 42 och 
43 samt 45 förrän gränsen blifvit klar emellan de Lyckeska och Hallgrenska 
tomterna. Kammaren beslöt i enlighet med Herr Lindmans förslag. 

Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.» 

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 
 Undertecknad reserverar sig emot beslutet i § 142, enär jag anser att gränsen 

mellan Lyckes och Hallgrens tomter ej har något sammanhang med arrendet af 
markstycket ifråga. 

C. S. LILLIEHÖÖK. 
Rätt utdraget; betygas 

JOSEF CENTERWALL.» 
 
 Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 

Herrar Lilliehöök, som närmare motiverade sin reservation mot 
Drätselkammarens ifrågavarande beslut, och Christenson bordläggning af 
ärendet, samt Herr Lindman bifall till Drätselkammarens förslag. 
Stadsfullmäktige beslöto att i enlighet med Herrar Lilliehööks och 
Christensons yrkanden bordlägga ärendet. 

 
1912-07-25 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 90 (scannad IF): 
 På därom gjord framställning bemyndigades Drätselkammaren enligt Herr 

Lilliehööks yrkande, att låta från Sandengatan bortflytta en där belägen, 
Kaptenen Herm tillhörig vedbod, samt afschakta terassen därstädes, allt för en 
enligt uppgjordt kostnadsförslag till trehundra kronor uppgående kostnad, 
hvilket kostnadsbelopp skulle utgå af de för oförutsedda ändamål afsedda 
medel. [Anm: Skeppare Olof August Herm bor på Drottninggatan 17B som rivs 1951.] 

 
1912-07-25 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 91 (scannad IF): 
 Af Drätselkammaren gjord anhållan om bemyndigande att till Herrar A. & R. 

Christensson för det af Stadsfullmäktige den 22 November 1910 för samma 
tomt bestämda priset, tre kronor 50 öre per kvadrataln, få försälja tomten till 
huset N:o 85 Gamla Strandgatan, bifölls enhälligt. 
Enligt en företedd kartskizz skulle tomten innehålla i areal cirka 391,45 
kvadratmeter eller 1.109 3/4 kvadratalnar. [Anm: Bröderna Christensson köper tomten 
till huset på Kungsgatan 10, före detta Molléns hus. Huset som brinner ned i juni 1921.] 

 
1912-07-25 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 95 (scannad IF): 
 Följande Ordförandens motion föredrogs: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige. 
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För det fall att Länets Landsting skulle bevilja min tillernade motion om 
uppförande af sjukstuga härstädes och det torde underlätta. frågans lösning om 
Staden dessförinnan beslutat att upplåta fri tomt och fritt vatten för sjukstugans 
behof, får jag härmed föreslå att Stadsfullmäktige besluta: 

att, såvida Landstinget beslutar uppföra sjukstuga i 
Lysekil, därtill upplåta fri tomt och fritt vatten för 
sjukstugans behof. 

Lysekil den 23 Juli 1912. 
MAGNUS RADHE.» 

Stadsfullmäktige biföllo härefter motionen. Denna paragraf förklarades genast 
justerad. 

 
1912-07-25 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 96 (scannad IF): 
 Herr Lilliehöök hade inkommit med följande motion: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Af förekommen anledning får jag härmed föreslå, att Herrar Stadsfullmäktige 
uppdrager åt Elektriska Verkets Styrelse att i stadsparken uppsätta nödigt antal 
lampor. 
Lysekil den 23 Juli 1912. 

C. S. LILLIEHÖÖK.» 
 

Efter föredragning häraf och sedan motionären upplyst att motionen 
tillkommit, därför att, sedan Drätselkammaren på framställning af 
Parkstyrelsen om uppsättande af tillräckligt antal elektriska lampor i 
Stadsparken, Drätselkammaren anmodat Styrelsen för elektricitetsverket att i 
samråd med Parkstyrelsen ombestyra uppsättandet af erforderligt antal lampor 
i parken, motionären icke kännt sig fullt säker på, att icke ärendet borde 
underställas Stadsfullmäktige, blef motionen bifallen. 

 
1912-07-25 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 97 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan föredrog ordföranden följande skrifvelse: 

»Till Stadsfullmäktiges Ordförande, Lysekil. 
Å möte i Stockholm den 1 och 2 december 1911 godkände af svenska städer 
utsedda ombud ett förslag till »Reglemente för Svenska Städers 
Pensionskassa» och uttalade därjämte enhälligt önskvärdheten af, att en 
städernas gemensam pensionskassa, byggd hufvudsakligen på de i sagda 
reglementsförslag angifna grunderna, måtte komma till stånd. Åt 
undertecknade uppdrog mötet att för detta ändamål vidtaga de åtgärder, som 
kunde finnas lämpliga. 

 
I sådant syfte få vi, med öfverlämnande af det å mötet godkända 
reglementsförslaget jämte protokoll öfver mötets förhandlingar, härmed 
anhålla, att Ni ville dels i den form, Ni må finna lämplig, inom 
Stadsfullmäktige till slutlig behandling för Eder stads vidkommande upptaga 
frågan om bildande af och anslutning till en svenska städers pensionskassa på 
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grundval af det föreliggande reglementsförslaget med de jämkningar däri, 
hvilka må kunna af ett kostituerande möte finnas nödvändiga, äfvensom i 
händelse af anslutning från Eder stads sida, för hvilka befattningshafvare och 
till hvilka pensionsbelopp för hvar och en af dessa staden skall i kassan ingå; 
dels äfven, om anslutning beslutas, ombesörja val af ombud med fullmakt att å 
stadens vägnar deltaga i kassans bildande och besluta i alla dess 
angelägenheter. Stadsfullmäktiges beslut och, i händelse af anslutning, hvem 
som blifvit till ombud utsedd, behagade Ni snarast möjligt och senast före den 
1 instundande november meddela undertecknad Lund, adress Vestervik. Så fort 
underrättelse ingått om tillräckligt stor anslutning, skall tid och plats för 
konstituerande möte Eder meddelas. 

Stockholm i maj 1912. 
A. AXEL W. LUND. 
Ordförande. 

KARL MOSSBERG. AXEL DAHLMAN. OLOF MATTSSON. 
L. E. GEZELIUS.» 

 
 Stadsfullmäktige beslöto upptaga ärendet till behandling och utsågo härefter 

Herr Borgmästaren Sundberg, som benäget åtog sig uppdraget, 
sammankallande, samt stadsfullmäktigeledamöterna Nilsson och Bovik att 
inkomma till Stadsfullmäktige med yttrande i ärendet. 

 
1912-07-25 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 98 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan uppläste Ordföranden ur tidningen Nya Lysekils-

Kuriren för gårdagen en däri intagen artikel, innehållande Konungens 
Befallningshafvandes beslut med anledning af de besvär, som anförts öfver 
Stadsfullmäktiges beslut den 21 sistlidne Mars, § 30, att bevilja Lysekils 
Skyttegille ett anslag af 250 kronor. 

 
Det upplästa beslutet lydde sålunda: »Då Stadsfullmäktige, oafsedt att i utgifts- 
och inkomstförslaget för Lysekils stad för år 1912 upptagits ett anslag af 
tvåhundrafemtio kronor till »skyttegillet», måste hava vid sitt sammanträdeden 
21 Mars 1912 slutligen behandlat frågan om anslag för innevarande år till 
Lysekils Skyttegille, alltså och då anvisande af medel till befrämjande af det 
frivilliga skytteväsendet icke utgör en sådan kommunens gemensamma 
ordnings- och hushållningsangelägenhet, som tillhör Stadsfullmäktiges 
handläggning, samt Stadsfullmäktige följaktligen genom klandrade beslutet 
öfverskridit sin befogenhet, finner Landshöfdingeämbetet skäligt att detsamma 
undanrödja.» 

 
Ordföranden förklarade sig ha velat meddela Stadsfullmäktige resultatet af 
besvären ifråga, för den händelse Konungens Befallningshafvandes beslut 
borde öfverklagas; hvarefter Stadsfullmäktige beslöto upptaga ärendet till 
behandling. 
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Under öfverläggningen framhöll Herr Borgmästaren samt yrkade Herrar 
Lilliehöök, Lindman och Christenson, att Konungens Befallningshafvandes 
beslut skulle öfverklagas, medan Herr Dahlström yrkade, att Stadsfullmäktige 
skulle låta sig nöjas med beslutet, enär det säkerligen vore lönlöst att 
öfverklaga detsamma. 
Stadsfullmäktige beslöto att öfverklaga beslutet ifråga och för ändamålet lösa 
protokoll. 

 
1912-08-07 Lysekils poliskår. Till ordinarie poliskonstapel i Lysekils Poliskår har antagits 

herr Erland Teodor Pihl, förut anställd som polis vid Styrsö havsbad. (Nya 
Lysekils-Kuriren 1912-08-07/KJ) 

 
1912-08-07 Belöning åt T.E. Kulander. På framställning av brandchef herr E. Löfberg, 

har Brandförsäkrings AB Skandia tilldelat herr T.E. Kulander 15 kronor i 
belöning för hans energiska deltagande i släckningsarbetet under den stora 
branden vid Kungsgatan härstädes. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-08-07/KJ) 

 
1912-08-14 Vid möte med arbetarekommunen framlägger en utredningskommitté ett 

förslag att låta Lysekils Föreläsningsförening överta arbetarekommunens 
bibliotek, som är det enda i staden. Till kommittérade att underhandla med 
Föreläsningsföreningen väljs Axel Ljungberg och Carl Brännberg. (LAK, sid 40) 

 
1912-08-28 En lysekilsmotor levererad till England. Från Lysekils Mekaniska Verkstad 

(Lysekils Motorfabrik) levererades i lördags en 50 hkr båtmotor, dubbel-
cylindrig, vilken sändes till England för att där inmonteras i en båt för fart på 
Themsen. Denna motor är av ny typ och verkstaden har ej skytt några åtgärder 
för att genom densamma tillförsäkra sig marknad för dylika maskiner i in- och 
utlandet. Alla ritningar till motorn äro kontrollerade av Engelska Lloyds och 
dess ombud för Sverige har följt och godkänt arbetet å densamma, detta för att 
vid den slutliga avprovningen få motorn godkänd för Lloyds högsta klass 
Motorn är försedd med backapparat, som vilar på en med motorn gemensam 
bädd samt vidare utrustad med ny regulator, verkstadens patenterade 
mellanstycke och dito smörjanordningar. Under provningen tycktes allt 
fungera till belåtenhet. Verkstaden har f.n. stor brådska för att i tid leverera 
sina beställningar. Största delen går på export, huvudsakligast till Japan, dit 
med varje lägenhet från Göteborg går 100-tals hkr motorer. (Nya Lysekils-Kuriren 
1912-08-28/KJ) 

 
1912-08-31 Vid ett möte i Varberg bildas Hallands fiskareförening. Årsavgiften sätts till 

två kronor och 25 kronor för ständigt medlemsskap. (LP 1998-02-04) 
 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 103 (scannad IF): 
 Sedan Stadsfullmäktige den 22 November 1910, § 149 i protokollet för samma 

år, beslutit att till Herr Z. H. Thelén för ett pris af tre kronor per kvadrataln 
försälja tomten N:o 41 Kungsgatan, beräknad till en areal af 1943 kvadratalnar, 
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så hade Thelén hos Drätselkammaren anmält sig vilja köpa tomten, men 
sedermera icke fullföljt köpet. Med anledning af från Thelén i denna månad 
hos Drätselkammaren förnyad framställning om fullföljande af köpet anhöll nu 
Kammaren hos Stadsfullmäktige om nytt bemyndigande att till Thelén för det 
förut bestämda priset och den förut beräknade arealen, få försälja tomten 
ifråga. 

 Denna Drätselkammarens begäran bifölls enhälligt. 
 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 104 (scannad IF): 
 Sedan Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar utsett sin ordförande, 

Direktören L. Laurin, och en af sina ledamöter, Förvaltaren J. Sterner, att 
underhandla med Fabrikören Carl Olsson om köp af hans delar af Rotemyren 
och kringliggande mark, men Olsson förklarat sig icke vilja ingå i närmare 
underhandlingar med de af styrelsen utsedda underhandlarne, utan att desse 
blefve af Stadsfullmäktige bemyndigade att föra berörda underhandling för 
stadens räkning, så hade Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
underställt Stadsfullmäktige detta ärende. 
Stadsfullmäktige beslöto nu att bemyndiga Direktören L. Laurin och 
Förvaltaren J. Sterner att för stadens räkning föra berörda underhandlingar med 
Fabrikören Olsson. 

 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 105 (scannad IF): 
 Brandchefen hade genom Magistraten inkommit med följande skriftliga 

framställning: 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Den brandskadeersättning, som tillföll staden genom eldsvådan vid 
Kungsgatan sistlidne Maj, och som Herrar Stadsfullmäktige beviljade till inköp 
af nya slangar med kopplingar, har visat sig otillräcklig. Vårt oundvikliga 
behof af slangar och kopplingar, ökadt genom senaste eldsvåden vid 
Landsvägsgatan, kräfver ett ytterligare belopp af 908 kronor, hvilka jag 
vördsamt anhåller må beviljas för detta ändamål äfvensom ett belopp af 80 kr. 
till inköp af ett brandskåp med tillbehör att uppsättas å den plats där båda 
Kvarnbergsgatorna sammanlöpa. 
 
Till sist får jag vördsamt anhålla, att herrar Stadsfullmäktige ville uppdraga åt 
styrelsen för stadens elektricitetsverk att låta anbringa strax ofvan hvarje af 
stadens elfva brandskåp inom staden en mindre elektrisk lampa med rödt glas 
för att såmedelst nattetid särskildt framhålla brandskåpets belägenhet. Vid de 
båda senaste eldsvådorna har det visat sig att allmänheten saknat kännedom om 
brandskåpens belägenhet. 

Lysekil den 24 Augusti 1912. 
EMIL LÖFBERG.» 

 
Detta ärende hade af Stadsfullmäktiges ordförande för skyndsamt yttrande 
remitterats till Drätselkammaren. Kammaren, hvars yttrande nu förelåg och 
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upplästes, hade tillstyrkt bifall till framställningen ifråga. Stadsfullmäktige 
beslöto i enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 106 (scannad IF): 
 Aktiebolaget Blixten å N. Grundsund hade genom Magistraten inkommit med 

en skriftlig framställning, med därå tecknadt instämmande af Herr Elof Cornér, 
så lydande: 

»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Aktiebolaget Blixten i Norra Grundsund af Lyse socken har vid Rinkenäs 
inrättat en filial för sin trävaruaffär. Skulle denna filial bära sig, kommer det att 
ifrågasättas, att öfverflytta fabrikationen till Rinkenäs. 
En nödvändig förutsättning för att filialen vid Rinkenäs skall visa ett godt 
resultat är emellertid att god väg dit ordnas, ty den nu befintliga körvägen dit är 
i det närmaste oduglig åtminstone för tyngre lass. 
På grund häraf och då en väg till Rinkenäs alltid måste utläggas, därest staden 
skall kunna afyttra eller bortarrendera sina tomter därute, få vi vördsamt 
anhålla, att Herrar Stadsfullmäktige måtte besluta att en sådan väg skall 
utläggas. 
Kostnaden för densamma torde icke blifva avskräckande, ty dels kan staden 
genom att anvisa sjöstranden i fråga till afstjälpningsplats för fyllnadsämnen få 
det erforderliga fyllnadsämnet dittransporteradt utan afgift, och dels torde 
själfva planeringsarbetet icke blifva af någon svårare art. Vägen torde 
lämpligen böra löpa utmed själfva sjöstranden. 

Göteborg den 27 Juli 1912. 
Aktiebolaget Blixten 
GUSTAF THUNBERG. 

Undertecknad, som för min anjovisfabrikation vid Rinkenäs också har behof af 
den ifrågasatta vägen, instämmer uti förestående ansökan. 

Lysekil den 30 Juli 1912. 
ELOF CORNÉR.» 

Ärendet remitterades till Drätselkammaren för utlåtande. 
 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 111 (scannad IF): 
 På grund af sitt åtagande vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 25 sistlidne 

Juli hade Herr Borgmästaren Sundberg uppsatt och till Stadsfullmäktige 
öfverlämnat följande förslag till besvär öfver Landshöfdingeämbetets i 
Göteborgs och Bohus län utslag den 8 sistlidne Juli, hvarigenom 
Stadsfullmäktiges beslut den 21 Mars detta år att anslå 250 kronor till Stadens 
skyttegille ogillats: 

»Till Konungen. 
Öfver Landshöfdingeämbetets i Göteborgs och Bohus län härvid bilagda utslag 
den 8 sistlidne Juli, hvarigenom upphäfts ett af Stadsfullmäktige fattadt beslut 
angående ett anslag å 250 kronor till stadens skyttegille, få stadsfullmäktige 
härmed i underdånighet anföra besvär och därvid framhålla följande: 
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Stadsfullmäktiges beslut har undanröjts på grund däraf att anvisande af medel 
till frivilliga skytteväsendet icke utgör en sådan kommunens gemensamma 
ordnings- och hushållningsangelägenhet, som tillhör stadsfullmäktiges 
handläggning. Att anslaget ifråga icke kan betraktas såsom någon 
ordningsangelägenhet kan ju medgifvas. Hvad däremot angår frågan, huruvida 
det är att anse såsom en hushållningsangelägenhet, så torde denna frågas 
afgörande bero på den tolkning, som rätteligen bör gifvas åt begreppet 
hushållningsangelägehet. Det är uppenbart att man härvidlag icke får göra sig 
skyldig till en alltför snäf tolkning. Äfven om en sådan ursprungligen skulle 
varit afsedd, så måste gifvetvis en friare tolkning anses vara betingad på grund 
af de förändrade förhållanden, hvilka inträdt på så många områden efter 
kommunallagarnas tillkomst för 50 år sedan. För en sådan uppfattning kan 
hämtas stöd ur C. G. Hammarskjölds arbete Bidrag till tolkning af Kungliga 
Förordningarna den 21 Mars 1862 m. m., hvarest framhålles att ett försök för 
att redogöra för hvilka anordningar och anstalter, som höra under en kommuns 
ordnings- och hushållningsangelägenheter, uppenbarligen måste misslyckas, 
enär »hvad som å en ort och en tid kanske icke är en kommuns gemensamma 
ordnings- och hushållningsangelägenhet kan å en annan ort och under andra 
tidsförhållanden anses vara det». Det har också tid efter annan visat sig nödigt 
för kommunerna att lämna ekonomiskt understöd åt en eller annan inom dem 
bedrifven gagnande verksamhet, som strängt taget icke kan anses som någon 
hushållningsangelägenhet. I detta afseende har, såsom bekant, under årens lopp 
i städerna utbildat sig en praxis, som visat sig vara synnerligen lämplig och 
fördelaktig. Sålunda har i en mångfald städer anslag opåtalt utgått icke blott 
till skytteföreningar, utan äfven till enskilda läroverk samt föreläsnings- och 
idrottsföreningar äfvensom till befrämjandet af nykerhetsverksamheten, ehuru 
icke något af dessa anslag kan betraktas såsom en hushållningsangelägenhet i 
egentlig bemärkelse. 
Hvad särskildt beträffar anslagen till skytteväsendet, så torde det icke kunna 
bestridas att en skytteförening inom ett samhälle utöfvar en mycket gagnande 
verksamhet. Den är för det första en idrott, som tjänar till att stärka och 
utveckla några af de viktigaste fysiska förmögenheterna. Vidare bereder den 
sina medlemmar en god förströelse under lämpliga former och kan därigenom 
undanrödja många nöjestillfällen af mindre lämplig eller rent af skadlig 
beskaffenhet. Och slutligen bedrifva skytteföreningarne i allmänhet på så sätt 
och under former, som äro i hög grad ägnade att väcka och underhålla kärleken 
till hembygden och fosterlandet. 
Det har från visst håll framhållits att skytteväsendet är att betrakta som en 
försvarsrörelse samt att dess understödjande följaktligen icke är en 
kommunens, utan en hela landets angelägenhet. En sådan uppfattning kan icke 
vara riktig. Skytteväsendet torde i lika hög grad som till t. ex idrotts- och 
föreläsningsväsendet vara en social företeelse af så stor och oomtvistlig nytta 
för hvarje kommun, inom hvilken den uppenbarar sig, att det bör vara 
kommunerna obetaget att understödja den. Genom hvad sålunda anförts torde 
få anses ådagalagt att stadsfullmäktige genom beviljandet af ifrågavarande 
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anslag till stadens skytteförening icke öfverskridit sin befogenhet enligt 1 § i 
Kungl. Förordningen angående kommunalstyrelse i stad den 21 Mars 1862. På 
grund häraf och då stadsfullmäktige funnit att den verksamhet, som utöfvas af 
nämnda skytteförening, är af för samhället gagnande beskaffenhet, anhålla 
stadsfullmäktige härmed i underdånighet, att Eders Kungl. Maj:t täcktes, med 
undanrödjande af Landshöfdingeämbetets utslag fastställa stadsfullmäktiges 
beslut uti ifrågavarande ärende. 

Underdånigst. 
På Stadsfullmäktiges vägnar: 

Lysekil den … September 1912. 
 
Härvid fanns fogadt det beslut, som skulle öfverklagas. 
Efter föredragning af handlingarna beslöto Stadsfullmäktige på förslag af Herr 
Lilliehöök att med uttryckande af sin djupa tacksamhet till Herr Borgmästaren 
Sundberg för hans värdefulla hjälp, affatta sin besvärsskrift i enlighet med det 
nu upplästa förslaget. 

 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 113 (scannad IF): 
 Brandkåren hade genom Magistraten inkommit med följande ansökan om 

löneförhöjning. 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 

Härmed få vi samtliga vid Lysekils fasta brandkår anställda brandmän hos 
Herrar Stadsfullmäktige vördsamt anhålla om Femtio (50) kronors 
löneförhöjning per man och år, räknadt från den 1 Jan. 1913. 
Som motivering för denna vår anhållan vilja vi anföra dels den stora risk för lif 
och lem, som vi vid såväl öfningar som särskildt vid eldsvådetillfällen löper 
och dels den stora tidspillan, som vi i vårt dagliga yrke gör då vi förutom 
öfningar och eldsvådor äfven, som Herrar Stadsfullmäktige ha sig bekant, äro 
skyldiga att arbeta extra 30 timmar årligen, hvilken tid särskildt sista året 
tillfullo utnyttjats för sprutornas och materielens skötsel. Härvid är att märka 
det denna tid icke kan uttagas i följd utan det blir någon timme då och några då 
hvarför detta extra arbete mången gång blir rätt kännbart för oss. Vidare erinra 
vi om den stora ökning af brandmateriel som på senare år tillkommit och följer 
för deras skötsel ökat arbete för brandkåren. Äfvenså vilja vi framhålla 
samhällets starka utveckling och de större kraf som ställes på oss som skäl för 
bifall till vår anhållan. 

Lysekil den 26 Augusti 1912. 
SAMTLIGA BRANDMÄN VID LYSEKILS FASTA BRANDKÅR. 
Skrifvelsen lästes och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 115 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan föredrogs följande motion af Herrar Lindbom och 

Löfving: 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 47 
 

Vid Herrar Stadsfullmäktiges sammanträde den 17 Oktober 1905 förekom till 
behandling ett af Herr Hörman m. fl. framställt förslag om iordningställande af 
gamla Strandgatan, hvilket förslag, sedan det vid tillfället remitterats till 
Drätselkammaren, åter förekom den 4 December samma år, då 
Drätselkammarens anmälan att den beordrat Stadsingeniören låta reparera 
några i gatan uppkomna gropar, samt dess hemställan i öfrigt »att ytterligare 
åtgärder icke måtte vidtagas då gatans beskaffenhet icke verkade menligt på 
trafiken därstädes», blef af Herrar Fullmäktige godkänd. 
 
Nu hafva snart 7 år sedan dess förflutit utan att förbättring eller reparationer 
under tiden vidtagits å denna gata, som med undantag af Kungsgatan och norra 
delen af Rosviksgatan är den mest trafikerade gatan i staden, och därför torde 
det icke kunna anses som en obillig begäran då undertecknade härmed taga sig 
friheten föreslå: 

att Herrar Stadsfullmäktige måtte besluta Gamla Strandgatans 
iordningställande och sättning med tuktad sten: 

Lysekil den 10 September 1912 
J. E. LINDBOM.  O. G. LÖFVING. 

Ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 116 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan väckte Herr Sterner motion att Flaggbergets åt 

blifvande Drottninggatan vettande sida måtte afdelas för stenafverkning. 
Ärendet bordlades till nästa sammanträde. 

 
1912-09-.. I slutet av månaden gör ett antal bohusfiskare, strax öster om Skagens 

fyrskepp, försök med ett nytt fångstsätt av makrill. Man använder sig av 
mindre och lättare snörpvadar än vad man tidigare haft vid vinterns sillfiske. 
(LP 1998-02-04) 
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1912 Fiskarvals från Bohuslän. 
 
1912-09-04 Vår verkstadsindustri. Lysekils Mekaniska Verkstads filial å Fridhem är, efter 

den ombyggnad som i år företagits, sedan en tid färdig. Genom samman-
byggnad med förutvarande verkstad och gjuteri har uppnåtts en betydande 
verkstadsbyggnad i vilken inmonterats en del mekaniska hjälpmaskiner, bland 
annat en ramsåg, då verkstaden köper sitt virke oarbetat. 

 
Verkstaden har två stora jakter i det närmaste färdiga och kölen håller på att 
stäckas till en tredje. Ytterligare tre båtar äro beställda att levereras i höst. 
Samtliga båtar skola förses med verkstadens encylindriga 25 och 30 hkr 
motorer. Sannolikt skall även i detta fall visa sig fördelaktigt att koncentrera 
produktionen på en plats. 
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Dessutom har för den egentliga verkstaden under året fullbordats två rätt stora 
arbeten. Det gamla otillräckliga provrummet har ersatts med en nybyggnad, 
som för lång tid torde fylla de anspråk tillverkningen kan komma att ställa. 
Särskilt av intresse är, att den kraft, som utvecklas vid provkörningen av 
maskinerna, nu tillvaratages för att återkomma till användning. Provmaskinen 
kopplas nämligen med en generator varigenom ju belastning uppstår och den 
sålunda producerade elektriska enenrgin tillföres verkstadens reservbatterier 
och utnyttjas, som sagt, sedermera i mån av behov. Härigenom har man 
uppnått full tidsenlighet. 
 
I dagarne fullbordas vidare arbetet med uppförandet av en ny gjuteribyggnad. 
Det gamla gjuteriet var för litet, för lågt och mörkt; det nya håller nödiga mått 
och för ljuset är väl sörjt med fönster i väggar och tak. Det nya gjuteriet skall 
förses med två ugnar. 
 
Slutligen kan nämnas att för verkstadens behov skall uppföras en ny 
tillbyggnad av armerad betong i 50 meters längd och 18 meters bredd och 
föläggas för gavlarne av nuvarande byggnader åt sjön till. 
Verkstaden lär för övrigt ha å plane att så småningom ombygga hela 
verkstadsbyggnaden i armerad betong. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-09-04/KJ) 

 
1912-09-04 Lysekils Pappers & Musikhandel flyttas måndagen den 2 september till 

Johannes Wallentins hus, Korsgatan. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-09-04/KJ) [Anm: 
Dagens adress är Kungsgatan 37.] 

 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll 1912, § 115 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan föredrogs följande motion af Hrr Lindbom och 

Löfving: 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Vid Herrar Stadsfullmäktiges sammanträde den 17 Oktober 1905 förekom till 
behandling ett af Herr Hörman m. fl. framställt förslag om iordningställande af 
gamla Strandgatan, hvilket förslag, sedan det vid tillfället remitterats till 
Drätselkammaren, åter förekom den 4 December samma år, då 
Drätselkammarens anmälan att den beordrat Stadsingeniören låta reparera 
några i gatan uppkomna gropar, samt dess hemställan i öfrigt »att ytterligare 
åtgärder icke måtte vidtagas då gatans beskaffenhet icke verkade menligt på 
trafiken därstädes», blef af Herrar Fullmäktige godkänd. 
 
Nu hafva snart 7 år sedan dess förflutit utan att förbättring eller reparationer 
under tiden vidtagits å denna gata, som med undantag af Kungs- och norra 
delen af Rosviksgatan är den mest trafikerade gatan i staden, och därför torde 
det icke kunna anses som en obillig begäran då undertecknade härmed taga sig 
friheten föreslå: 
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att Herrar Stadsfullmäktige måtte besluta Gamla Strandgatans 
iordningställande och sättning med tuktad sten; 
Lysekil den 10 September 1912 
J.E. Lindbom  OTTO GOTTFRID Löfving 

 
Ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

 
1912-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 116 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan väckte Herr Sterner motion att Flaggbergets åt 

blifvande Drottninggatan vettande sida måtte afdelas för stenafverkning. 
Ärendet bordlades till nästa sammanträde. 

 
1912-09-18 Hus-Auktion – Genom frivillig auktion, som förrättas å undertecknads kontor 

fredagen den 27 dennes kl. 5 e.m. försäljes huset [n:o] 22 Gamla Strandgatan 
(Båströms) å ofri tomt. Lysekil den 17 september 1912, Elias Sandell. (Nya 
Lysekils-Kuriren 1912-09-18/KJ) [Anm: Dagens adress är Gamla Strandgatan 46.] 

 
1912-09-18 Några stycken utearbetare erhålla genast välavlönat arbete hos Lysekils 

Mekaniska Verkstads AB. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-09-18/KJ) 
 
1912-09-25 En kvartett, under ledning av herr G. Sahlberg, är sedan någon tid bildad i 

Lysekil. Den kommer säkert inom arbetarkretsar att hälsas med tillfreds-
ställelse, emedan den fyller ett länge känt behov av sammansatt sång vid våra 
arbetarefester. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-09-25/KJ) [Anm: Se bild i Hörmans bok om 
Skandiaverken, sid 39.] 

 
1912-09-25 Den avslutade bagerikonflikten <fotograferas>. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-09-

25/KJ) 
 
1912-09-28 Klart för Lysekils-bagarne. Efter förhandlingar på onsdagen med härvarande i 

striden deltagande bageriidkare, uppnåddes enighet i sådan form, att samtliga i 
strid varande bageriarbetare återtages, på ett undantag när, och återtages denne 
så fort arbetstillgången medgiver. Alltså slöt konflikten för arbetarne här 
förhållandevis väl och har bojkotten mot idkare härmed upphävts. (Nya Lysekils-
Kuriren 1912-09-28/KJ) 

 
1912-09-28 En teaterbyggnad är bestämd att uppföras av herr Christensson å den genom 

hotell Continentals brand frigjorda tomten. Teatersalongen skall rymma 400 
personer samt inredas tämligen elegant. För den dramatiska konsten, som där 
skall övas, lär författaren Fredrik Nycander ha vissa planer. 
Lokalen skall även utrustas med biograf och denna får herr G.A. Törnvall som 
föreståndare. Företaget skall vara färdigt att börja nästa spelår. (Nya Lysekils-
Kuriren 1912-09-28/KJ) 
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1912-09-.. Internationella fiskerirådet sammanträder i slutet av månaden och behandlar 
bland annat frågan om överfiskning av rödspotta i Nordsjön. Fiskerirådet avser 
även att undersöka förekomsten av kolje- och torskbeståndet i Nordsjön. 
Svenska hydrografiska kommissionen har fått i uppdrag av regeringen att 
undersöka silltrålningens inverkan på de yngre årsklasserna av kolja, vitling 
etc. (LP 1998-02-13) 

 
1912-10-05 Ny brödbutik – Härmed tillkännagives att vi öppnat ny lokal för 

brödförsäljning i Föreningen Fast Vänskaps hus i Skottegränd. Dagligen alla 
sorters Färskt bröd. Beställningar å allt vid till yrket hörer emottages tacksamt. 
A. Johansson & Co Bageri, Lysekil. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-10-05/KJ) 

 
1912-10-05 Ett större fastighetsköp – Lysekils Mekaniska Verkstad har i dagarne av 

fabrikör N. Lycke till obekant pris inköpt dennes vid verkstaden belägna 
fastighet omfattande tomt, boningshus och en större packbod. Tillträdet sker 
först i början av nästkommande år. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-10-05/KJ) 

 
1912-10-09 Härmed får jag vördsamt tillkännagiva att jag denna dag öppnat 

Frukt & Konfektaffär i Konsulliden (samma hus som skomakeribolaget) och 
skall mitt bemötande bliva att tillhandahålla prima varor, varför jag 
rekommenderar min affär i allmänhetens välvilliga åtanke. Lysekil den 6 
oktober 1912. Lysekils Frukt & Konfekt-Affär, Augusta Törnvall. (Nya Lysekils-
Kuriren 1912-10-09/KJ) 

 
1912-10-09 Stadens sämsta gata. Att Bansviks Bergsgatan avgjort är den av stadens 

gator, som befinner sig i sämsta skick, torde icke kunna bestridas av någon. 
Otillräcklig i allra högsta grad för de krav, som nu ställas på densamma, ger 
den därtill alla intryck av att vara lämnad åt sig själv, utan den minsta grad av 
omtanke från den myndighets sida, som har med vårt gatuväsen att göra. Man 
får väl tro, att det är i avvaktan på tiden för arrendekontraktens utlöpande samt 
i tanke att hinna med nödig bergav-verkning för gatans sträckning, som den 
fått ligga till sig, till fullkomligt förfall. Men det, att man i tankarna sysslar 
med en del och har vissa beräkningar, kan naturligtvis icke rättfärdiga, att man 
uraktlåter att hålla en i bruk varande gata i farbart skick. Ty intet mindre kan 
sägas om Bansviks-Bergsgatan. Gropig och uppkörd blir den vid regnväder 
rent av odräglig att gå och en effektiv uppsamlare av en mängd smuts, som vid 
torkväder virvlar kring husknutarna. 
Om man inte velat kosta på den någon nämnvärd påfyllning, kunde väl ändå ha 
varit på sin plats, att någon grand ha hyfsat upp, där förfallet hotat som värst. 
Det är nu en sak. Men så kommer vidare, att man inte så mycket som sätter 
upp ett räck från fabrikör Nordströms hus och en bit bortåt på gatans västsida, 
där det är ett stup, som särskilt vid Nordströms har en farlig höjd. Då man 
kommer från staden och går gatan norrut, har man vid norra hörnan av 
Nordströms hus intill gatan en ytterst riskabel punkt, som blir så mycket mer 
hotande i vintertider. Härtill kommer ytterligare, att gatan är på det mest 
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ofullkomliga sätt belyst. Nu får man komma ihåg hur krokig gatan är, då man 
säger, att det fattas bra mycket i en belysning med mening i, när det på gatans 
längd finnes fyra ljuspunkter. Än värre blir det, när endast två utav dessa fyra 
göra sin tjänst. Vid uppgången till Blekebacken sitter den första lampan, den 
brinner, den andra utanför Ekblads, mitt på den omtalade farliga vägsträckan, 
den brinner icke. En bit längre bort står åter en lampa, som gör tjänst, men så 
längst bort, något hitom Svenssons och Hörmans står en påle försedd med 
lamphållare men utan ledningar och följaktligen utan ljus. Detta i omedelbar 
närhet av den nyss berörda, länge oskyddade, utschaktningen för 
stenavverkningen. 
Sammanfattar man här sagda och uttrycker sig synnerligen milt, kan man säga: 
det är förunderligt att något sådant kan få existera i en stad, i nådens år 1912 
och detta års tionde månad. Nog borde de av stadens skattebetalande 
medborgare, som bo och ha sina vägar å Bansviks-Bergsgatan, utan att bli 
ansedda för oförskämda i anspråken, ha rätt att fordra, att ett skyddande 
stängsel uppsättes å angivna ställe, att stenupplag uti gatan förbjudes, och att 
de fyra lamporna ”samtliga” sättes i brukbart skick och ”allt detta” inom de 
närmaste dagarna. 
Vore det inte för övrigt på tiden, att gatans nyanläggning toge sin början, 
exempelvis nästkommande vår. Vilken dag som helst låter det sig göra att ta 
vid med arbetet på en god bit av gatan. Varför inte göra så snart sig göra låter 
det man kan? Man finge samtidigt en del tomter tillgängliga. 
Emellertid, måtte nu höga vederbörande ta sig en tur utåt Bansviks-Bergsgatan 
för att kontatera, att tillståndet därute är sådant som här relaterats och låt sedan 
de påyrkade åtgärderna bli vidtagna! (Nya Lysekils-Kuriren 1912-10-09) 

 
1912-10-09 Nytt café i staden. Tullvaktmästare Klein har av svensk-amerikanaren Olsson 

köpt dennes fastighet n:o 54 vid Vadet till ett pris av 11.700 kronor och 
kommer där att fortsätta sin vid Kungsgatan bedrivna matservering och 
antagligen också med att tillhandahålla öl till maten. Önskligt skulle ha varit 
om sistnämnda kunnat stoppas, då ju skäl för anmärkning härvidlag på ett 
framträdande sätt gjort sig gällande. 

 I Kleins förutvarande lokaler skall herr Arvid (Kay) öppna ett förstklassigt café 
med tidenliga och trevliga anordningar för de besökande. (Nya Lysekils-Kuriren, 
1912-10-09/KJ) [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 65.] 

 
 
1912-10-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 122 (scannad IF): 
 Parkstyrelsen hade inkommit med framställning om erhållande af anslag å 

1,500 kronor för 1913 i och för bestridande af utgifter för dels underhåll af 
Stadsparken och andra planteringar och dels parkvakt, hvilken framställning nu 
föredrogs och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

 
1912-10-16 Hur ölfloden söker sig fram. Vid måndagens rådhusrätt stod ölutköraren Otto 

Viktor Andersson åtalad för det han vid skilda tillfällen utlämnat öl vid 
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smedjan i Stångehuvud. Han bötade härför 10 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren, 1912-
10-16/KJ) 

 

 
 
1912-10-.. Brodalen, Stationshuset. (Foto: Hugo Hallgren. Digitalt Museum UMFA53278:3663) 
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1912-10-.. Lyse, Stationshuset. Okt 1912. (Foto: Hugo Hallgren. Digitalt Museum 
UMFA53278:3678) 

 
1912-10-23 Åtal mot stadsfiskal Sandell. Justitiemannen har på måndagen förordnat om 

åtal mot stadsfiskalen i Lysekil, Elias Sandell. Åtalet, som sker på grund av 
anmälan av förre konstapeln i Lysekils poliskår, G. Jönsson, gäller tjänstefel. 
Stadsfiskalen hade nämligen innevarande år den 10 juni låtit anhålla konstapel 
Jönsson för onykterhet och kvarhållit honom i arresten till den 14 juni, då han 
mot utsläpptes mot löfte att genast träda i tjänstgöring. (Nya Lysekils-Kuriren, 
1912-10-23/KJ) 

 
1912-10-30 Härmed tillkännagives att den charkuteriaffär som av mig innehafts sedan 

1893 den 1 november kommer att överlämnas till min son Evald Andersson 
och tackar jag härmed ärade kunder för det förtroende som kommit mig till del 
under nämnda tid och hoppas att detsamma kommer att överlåtas på min 
efterträdare. Lysekil den 30 oktober 1912. Högaktningsfullt, Carl Andersson. 
Hänvisande till ovanstående ber jag härmed att få rekommendera mig i den 
ärade allmänhetens hågkomst och skall det bliva mitt bemödande att framdeles 
som hittills söka vinna ärade kunders förtroende. Högaktningsfullt, Evald 
Andersson. (Nya Lysekils-Kuriren, 1912-10-30/KJ) [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 
27.] 

 
1912-10-30 Arbetsförmedlingens kontor i Lysekil är flyttat till Kungsgatan [n:o] 12. Ogift 

ladugårdskarl erhåller plats 24 oktober. (Nya Lysekils-Kuriren, 1912-10-30/KJ) [Anm: 
Dagens adress är Kungsgatan 23.] 

 
1912-11-01 Ångtrålaren GRETA säljs på auktion för 29.100 kronor till Fiskeri AB Avance 

i Göteborg. Trålaren döps om till AXEL och får det nya fiskenumret GG521. 
(ÅM, sid 44-45) 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 133 (avskrift KJ): 

En genom Magistraten inkommen framställning av C.J. Nordström med flera 
husägare vid Bansviksbergsgatan om samma gatas utläggning och medels för 
påbörjande därav upptagande i 1913 års budget lästes och remitterades till 
Byggnadsnämnden och Drätselkammaren för yttranden. 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 135 (enligt PK): 
 Förbudet att åka cykel på stadens gator behandlas på nytt. Efter överläggning 

beslutas att förbudet skall upphävas, utom på sträckan Rosvikstorg till 
Strandhotellen, där förbudet skall kvarstå. 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 136 (scannad IF): 
 Sedan Drätselkammaren i hitkommet och nu föredraget yttrande förordat bifall 

till Parkstyrelsens under § 122 här ofvan förut anmärkta framställning om ett 
anslag för år 1913 å 1,500 kronor för bestridande af utgifter för dels underhåll 
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af stadsparken och andra planteringar och dels parkvakt, beslöto 
Stadsfullmäktige nu på yrkande af Herr Sterner att bevilja Parkstyrelsen det 
begärda anslaget, att upptagas i budgeten för år 1913. 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 137 (enligt PK): 

I en skrivelse till fullmäktige begär stadens poliskonstaplar löneförhöjning med 
200 till 300 kronor per år. ”Härmed få vi undertecknade konstaplar vid 
härvarande poliskår med stöd av de stegrade levnadskostnader som här under 
de senaste åren inträtt, vördsamt ingå till Magistraten med denna begären”. 
Undertecknat av följande konstaplar: Johan Adolf Winge, Rudolf Ljunggren, 
C.I. Alexandersson, E. Lilliefelth, P.A. Mattsson, Karl Gustafsson, J. 
Berntsson, Erland Th. Pihl och Karl Högberg. 
Magistraten tillstyrker framställan med vissa justeringar av begärda belopp. 
Fullmäktige remitterar ärendet till Drätselkammaren för yttrande. (PK, 1912) 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 138 (avskrift KJ): 

Vid sammanträdet beslutar fullmäktige att teckna aktier i en fortsatt järnväg 
från Smedberg till Ed i Dalsland, med 125.000 kronor, samt upptaga ett 40-
årigt lån på samma belopp. (PK, 1912) 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 139 (scannad IF): 
 Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till ett pris af tre kronor 

50 öre per kvadrataln till Anders Olssons sterbhus försälja tomten N:o 150 B 
vid Landsvägsgatan med den begränsning Byggnadsnämnden bestämt för 
densamma. 
Mot beslutet hade Herr Björsell reserverat sig under förklaring, att han icke 
ansåge tomten böra säljas utan tillsammans med den intilliggande, och med 
yrkande, att om tomten skulle säljas ensam, priset skulle sättas till fyra kronor 
per kvadrataln. 
Under öfverläggning yrkade: Herr Björsell, som ansåge att plats behöfdes 
framför stationshuset, med instämmanden af Herr Gunnerson, som framhöll, att 
Byggnadsnämnden icke lyckats få någon lycklig form på tomten, samt Herrar 
Lindman och Backman: afslag å Drätselkammarens begäran. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Björsells yrkande. [Anm: Dagens 
adress är Landsvägsgatan 13.] 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 140 (scannad IF): 
 På yrkande af Herr Lindman med instämmande af Herr Anderson beslöto 

Stadsfullmäktige gifva Drätselkammaren begärdt bemyndigande att till 
Kaptenen Olof August Andersson för ett pris af två kronor 50 öre per 
kvadrataln försälja tomten N:o 29 vid Kyrkviks Bergsgata; hvilken tomt enligt 
företedd, af Stadsingeniören uppgjord kartskizz innehölle i areal cirka 357 
kvadratalnar. [Anm: Dagens adress är Bergsgatan 11.] 

 
1912-11-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 142 (scannad IF): 
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 Drätselkammaren hade gjort framställning om att Stadsfullmäktige skulle af 
Styrelsen för Lysekil—Smedbergs järnvägsaktiebolag fordra, att densamma 
ombesörjer, att den del af landsvägen, som ligger inom stadens område, 
erhåller tillräcklig bredd. 
Stadsfullmäktige beslöto att begära järnvägsbolagets styrelses yttrande med 
anledning af Drätselkammarens berörda framställning. 

 
1912-11-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 148 (enligt PK): 

Kommunfullmäktige bifaller Magistratens förslag till löneförhöjning för 
poliserna. 

 
1912-11-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 150 (avskrift PS): 
 Uti bordlagda, under § 115 här ovan förut antecknade ärendet, innefattande 

motion om Gamla Strandgatan förbättring, hade Drätselkammaren inkommit 
med begärt yttrande, som nu föredrogs, och varav inhämtades att Kammaren 
beslutat förorda stensättning av gatan under åren 1913 och 1914 för en kostnad 
av 6.800 kronor i enlighet med av Stadsingenjören uppgjort kostnadsförslag, 
men med användande av bomring i stället för sämre sten, som av 
Stadsingenjören beräknats till 6.179 kronor, dock skulle ökas med cirka 600 
kronor, samt att för ändamålet skulle anslås ett förslagsanslag á 6.800 kronor, 
att uttaxeras med hälften å vardera av nämnda år. 

 
1912-11-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 153 (scannad IF): 
 Till brandchef och vice brandchef för åren 1913—1915 omvaldes i enlighet 

med valkommitténs förslag respektive Herrar Emil Löfberg och J. E. Lindbom. 
 
1912-11-29 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 156 (scannad IF): 

Uti bordlagda, under § 54 här ofvan senast antecknade ärendet, innefattande 
Herr Dahlströms motion angående bättre tillvaratagande af stenindustriens 
intressen å stadens områden, hade de för ärendets utredning tillsatta 
kommitterade inkommit med följande, nu föredragna yttrande: 
 
»Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
Undertecknade kommiterade, som i anledning av en av Axel Dahlström väckt 
motion av herrar Stadsfullmäktige fått i uppdrag yttra sig över 

vilka områden, som för att ej förhindra pågående eller framtida 
stenavverkning, icke böra av staden försäljas eller till bebyggande 
upplåtas; 
vad som kan göras för att redan kringbyggda, för stenavverkning 
lämpliga områden, åter måtte bli tillgängliga; 
vad som kan göras för åstadkommande av en mera praktisk och rationell 
stenavverkning i stadens berg, 

få härmed avgiva yttrande och förslag. 
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Kommiterade ha då först måst taga hänsyn till, att då stadens berg äro 
bortarrenderade på sådant sätt, att staden, vad avverkningsrätten beträffar, är 
bunden ännu i 17 år, tadsfullmäktige ej gärna nu vill ikläda staden några 
nämnvärda utgifter eller vidtaga mera betydande anordningar för 
avverkningens ordnande och ha kommiterade rättat sitt förslag därefter. 
 
Vad då först beträffar ännu tillgängliga områden som lämpa sig för mera 
betydande avverkning, så finnas sådana — utom i Lotskullen, där 
avverkningen redan sker rationellt och vilken ej bör på något sätt förhindras — 
vid Kungsgatan och Bansviksbergsgatan från Christenssonska tomten till 
Blekebacken, hela den s. k. Kvarnkullen från Korsgatan norrut, vid Södra 
Kvarngatans östligaste ända, samt vid den planerade Drottninggatan i 
Flaggberget. 
 
Området vid Kungs- och Bansviksbergsgatans östra sida sträcker sig ända upp 
till »Eget Hems» tomt i öster och vidare norrut, är sålunda ganska vidsträckt 
och på samma gång lätt att avverka, om blott kanten vid gatan blir klar. Lättast 
torde avverkningen kunna ske från hörnan vid Kungsgatan eller Konsulliden. 
Då denna nedre del helt ligger i Kungsgatans linie, bör staden vidtaga åtgärder 
med det snaraste, för att få gatan röjd. För avverkningens bedrivande 
torde då, till att börja med, någon del av gatan få disponeras. 
 
För stadens del torde det vara fördelaktigast, om Kullgrenska bolaget kunde 
förmås att avverka även detta område, på. samma sätt som nu sker med 
Lotskullen, och bör staden i så fall lämna garanti för, att inga tomter här 
försäljas, förr än detta utan olägenhet för driftens fortsättande kan ske. Skulle 
bolaget icke kunna förmås här ordna rationell avverkning, bör staden, sedan 
den lösa jord och sten som finnes på kanten bortförts, söka träffa aftal med 
vissa lag stenhuggare om röjning, först af gatupartiet och sedan tomt efter tomt. 
Då stenen är dålig i kanten, finge nog staden i detta senare fall till att börja med 
lämna någon hjälp. 
 
Det enda tillgängliga hörn, varifrån Kvarnkullen kan avverkas, är för 
närvarande vid Anderssonska sterbhusets tomt vid Korsgatan. För att få en 
rationell avverkning till stånd därstädes, måste dock den lösa skrotstenen på 
hörnan först undanskaffas. Då hamnstyrelsen skall verkställa fyllning i södra 
hamnen, torde emellertid sten härtill ej kunna erhållas från lämpligare plats, 
varför den då i första hand bör tagas där. I övrigt bör underhandling inledas 
med Kullgrensbolaget om rationell avverkning medelst storbrott även här. 
Därest bolaget ej går med på att ordna driften rationellt även här, bör för 
tomternas röjning förfaras på samma sätt som i liknande fall föreslagits för 
området vid Kungsgatan. 
 
Berget vid Södra Kvarngatan är mera svårtillgängligt, sedan avverkningen ej 
längre kan ske från Landsvägsgatan. Lättast torde avverkningen kunna ske, om 
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man kunde gå fram ända från Lysekils Bryggeri. För avverkningens bedrivande 
här måste väg beredas till Landsvägsgatan, antingen genom undanskaffande av 
den kulle som ligger emellan Boviks och Johanssons tomter eller invid 
bryggeriet. Även måste ett par små hus, som ligga i vägen intill bergkanten, 
undanskaffas. 
 
Kunde en avverkning, liknande den vid Lotskullen, här komma till stånd, med 
skrotstenens utfyllande utanför järnvägsområdet, vore detta säkerligen av 
mycket stort värde för hamnens utvidgning. För närvarande anse vi oss dock ej 
böra föreslå något annat, än att nuvarande eller blivande kajentreprenörer 
hänvisas taga sitt behov av sten från kullen emellan de båda ovannämda 
tomterna och att drätselkammaren får i uppdrag, om lämpligt tillfälle yppar sig, 
söka få husen närmast bergkanten undanflyttade, samt att inga tomter där 
försäljas. 
 
Frågan om stenavverkning i Flaggberget har reden remitterats till 
drätselkammaren, och vilja vi därför endast påpeka, att rationell drift torde 
kunna ordnas, såväl vid den planerade Drottninggatan som ock i berget vid 
småskolehuset. Då Flaggberget ej ingår i det Kullgrenska kontraktet, torde 
konkurrens här kunna komma till stånd och staden i så fall erhålla något mera 
inkomst. För närvarande bör dock kanske hufvudvikten läggas på att få gatan 
och tomterna därintill röjda, och synes det som om detta borde kunna ske, om 
ej på annat sätt, så genom arbetets utlämnande till stenhuggarelag på sätt 
rörande öfriga områden framhållits. 
 
Kommitterade få alltså föreslå herrar Stadsfullmäktige besluta: 

att inga tomter må försäljas eller till bebyggande upplåtas vid Kungs- och 
Bansviksbergsgatorna från Christenssonska tomten till Blekebacken i 
Kvarnberget, 
vid Södra Kvarngatans östligaste ända, tomten vid Landsvägsgatan söder 
om Boviks tomt samt i eller vid Flaggberget; 
att drätselkammaren får i uppdrag vidtaga åtgärder för rationell 
avverkning 
av stadens berg på sätt ovan framhållits. 

 
Lysekil den 16 November 1912. 
AXEL A. DAHLSTRÖM. J. H. LINDMAN. 
 
Med reservationsfrihet J. A. ANDERSSON. 
J. ANDERSSON. ALFR. GUSTAFSSON. 
 
Sedan Herr Andersson framställdt yrkande om remiss af ärendet till 
Drätselkammaren afstyrkts, beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med yrkanden 
af Hrr Lindbom, vice ordföranden och Dahlström att, med uttalande af sitt 
gillande af kommitterades förslag, med iakttagande dock af att enligt 
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ordförandens påpekande staden må vara obehindrad att så snart de tomter, som 
kommitterade ansett böra undantagas för upplåtelse och försäljning, blifvit 
röjda, sälja desamma. 

 
1912-12-11 Byggnadssättet i Lysekil. Byggnadsnämnden håller för närvarande på med att 

utarbeta förslag till byggnadsbestämmelser för de olika stadsdelarna, vilka för 
slutligt avgörande sedan underställas fullmäktiges prövning och beslut. För att 
förberedande diskutera denna viktiga fråga hade byggnadsnämndens 
ordförande, borgmästare Axel Sundberg, till i måndags afton inbjudit 
fullmäktige till möte å rådhuset. 
 
Här genomgick densamme till att börja med ett förslag till 
byggnadsbestämmelser, upprättat av ingenjör Gellerstedt, som fullt tillgodosåg 
moderna önskemål om nutida stadsbebyggande, men som på grund av stadens 
begränsade område och kuperade terräng komme att verka alltför strängt. 
 
Härpå refererade borgmästaren ett av honom gjort utkast till bestämmelser, 
vilket diskuterades. I allmänhet gjorde sig den meningen gällande, att 
byggnadshöjden vid Kungsgatan finge bli maximum fyra våningar och vid 
Drottninggatan fem. Å Gamla Strandgatan skulle samma bli en våning och 
likaså vid Bansviks Bergsgatans nedre linje, medan vid dess övre skulle få 
byggas tvåvåningshus. Vid Nya Strandgatan i Gamlestan ville en del ha 
tvåvåningshus, medan en annan ville ha tre våningar. I övriga delar skulle tre- 
och tvåvåningshusen förhärska. 
 
I övrigt ville man icke förorda något bestämt byggnadssätt, utan skulle såväl 
öppet som kopplat och slutet få användas. 
 
Industritomterna tänkte man sig speciellt förlagda kring Mekaniska 
Verkstaden, å Rinkenäs och Bansvik. (Nya Lysekils-Kuriren 1912-12-11/KJ) 

 
1912-12-11 Ansjovisfabrikanternas sammanslagning. Det beramade andra mötet med 

ansjovisinläggarne hölls i Lysekil i lördags. Stadgar antogos definitivt för 
Sveriges Fiskkonservfabrikers förening. I föreningen ha med ett par undantag 
samtliga inläggare nu ingått. Till styrelse valdes konsul Gustaf Richter i 
Lysekil, herr Hugo Hallgren i Ellös, disponent Elmblad i Grebbestad, herrar 
Elis Luckey och Elof Cornér i Lysekil med herrar Fritz Hörman och Alfred 
Bovik som suppleanter. Ordförande i styrelsen blev herr Richter och vice 
ordförande herr Luckey. Föreningen har sitt säte i Lysekil. För att övervaka 
och besörja föreningens angelägenheter kommer en kontrollant att tillsättas. En 
prissättslag gällande fr.o.m. nästa säsong (1 september 1913) skall ske. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1912-12-11/KJ) 

 
1912-12-14 Bostadsfrågan. <fotograferas>. (Nya Lysekils-Kuriren, 1912-12-14/KJ) 
 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 60 
 

1912-12-18 Fallet Jönsson, som förut omtalats, blev stadsfiskalen i Lysekil för någon tid 
sedan åtalad inför Lysekils rådhusrätt för det han dagligen skulle i flera dagar 
ha hållit förre polisen G. Jönsson arresterad. Rådhusrätten ogillade åtalet, men 
justitieministern ha nu hos Göta hovrätt överklagat rådhusrättens utslag. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1912-12-18/KJ) 

 
1912-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 160 (scannad IF): 

Uti bordlagda, under § 133 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande 
ansökan af åtskilliga husägare vid Bansviksbergsgatan om samma gatas 
utläggning och anslående af medel för påbörjande däraf, hade 
Byggnadsnämnden och Drätselkammaren hvar för sig 
inkommit med infordradt yttrande. Af dessa nu föredragna yttranden 
inhämtades, att såväl Byggnadsnämnden — enär gatuläggningen skulle 
medföra inlösande af en del byggnader, hvarigenom företaget blefve dyrbart, 
hvartill komme, att den nya stadsplanen borde vara fastställd, innan arbetets 
utförande beslöts — som Drätselkammaren med åberopande af nyssnämnda af 
Byggnadsnämnden anförda skäl, afstyrkte bifall till ansökningen ifråga. 
 
Sedan under öfverläggningen upplysts, att Drätselkammaren gått i författning 
om gatans nödtorfliga förbättrande och förseende med räck, där dylikt vore 
behöfligt, beslöto Stadsfullmäktige att på de af Byggnadsnämnden och 
Drätselkammaren anförda skälen afslå ansökningen ifråga. 

 
1912-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 165 (scannad IF): 
 På Stadsfullmäktiges jämlikt beslut den 3 April 1906, § 51, hos Kyrkostämman 

gjorda erbjudande att för 30,000 kronor, och på villkor i öfrigt att köpesumman 
skulle användas till betalning af kyrkans svävande skuld, köpa kyrkans skiftade 
in- och utägor, hade Kyrkostämman nu inkommit med svar, innehållet i 
följande: 

 ”Utdrag ur protokoll hållet i Kyrkostämma med Lysekils 
församling den 31 Oktober 1912. 

§ 3. Utspann sig en längre diskussion angående stadsfullmäktiges härstädes 
1906 gjorda anbud att övertaga kyrkans skiftade in- och utägor till ett pris av 
30,000 kr. Kyrkorådet hade ej framställt något bestämdt förslag i frågan, men 
av dess protokoll den 19 dennes framginge, att majoriteten vore böjd för 
försäljning till ett pris av 40,000 kr., om denna summa finge med Kungl. 
Maj:ts begivande användas till kyrkans reparation efter ett redan utarbetadt 
förslag. Sedan andra förslag, som under diskussionen framställts, tillbakatagits, 
biföll stämman, att svaret till stadsfullmäktige skulle avlåtas i enlighet med 
kyrkorådets protokoll. 

 
§ 9. Utsågos herrar Laurin och B. P. Jonsson att justera dagens protokoll. 

Som ovan 
å tjänstens vägnar 
FRITZ LUSCH, ordf. 
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Justeras 
L. LAURIN. 
B. P. JONSSON. 

 
 Uppläst i Lysekils kyrka den 3 November 1912 av komminister Ernst Rhedin. 

Rätt utdraget betygar 
FRITZ LÜSCH. 

Ordf. i Lysekils Kyrkostämma.» 
 
Härvid fanns fogadt detta 

”Utdrag ur protokoll hållet i sammanträde med Lysekils 
församlings Kyrkoråd den 19 Oktober 1912. 

 § 7. Att enär ärendet beträffande det av kyrkostämman den 25 Maj 1908 för 
dess del bifallna utbyte av inägolotten litt. I mot stadens tomt 93 av Kungl. 
Maj:t den 12 sistlidne April avgjorts, varvid församlingens hemställan om 
Kungl. Maj:ts nådiga bifall till utbytet avslagits, lämna svar å Lysekils 
Stadsfullmäktiges 1906 gjorda, men hittills av kyrkostämman uppskjutna 
framställning att för 30,000 kronor få inköpa kyrkans skiftade in- och utägor. 

 Kyrkorådet självt fattade ej någon bestämd ståndpunkt i frågan, men av 
diskussionen framgick, att majoriteten af de närvarande var böjd för försäljning 
till en summa av 40,000 kr., om denna summa finge efter Kungl. Maj:ts 
medgivande användas till kyrkans reparation enligt utarbetadt förslag. 

§ 10. Att justera detta protokoll utsågos herrar Luckey och Wallen. 
Som ofvan 
å tjänstens vägnar 
FRITZ LUSCHr Ordf. 

Justeras 
OSCAR WALLÉN. 
ELIS LUCKEY. 

 
Uppläst i Lysekils kyrka Söndagen dem 27 Oktober 1912 av Fritz Lüsch. 
Rätt utdraget betygar 

FRITZ LÜSCH. 
Ordf, i Lysekils Kyrkoråd.» 

 
Dessa handlingar föredrogs nu, hvarefter ärendet på yrkande av Herr Anderson 
remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 

 
1912-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 166 (scannad IF): 
 Utom föredragningslistan beslöts öfverlämna en till Stadsfullmäktiges 

ordförande inkommen skrifvelse från kommittén för bildandet af en gemensam 
pensionskassa för svenska städer till den för utredning af pensionsfrågan af 
Stadsfullmäktige under år 1912 tillsatta kommittén. 

 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 48.docNyhetsbrev 48 20231130 © Per Stenros Sid 62 
 

1912-12-20 Lyse nya kyrka invigs av biskop Edvard Herman Rodhe assisterad av bland 
annat kontraktprost Sven Fredrik Wetterberg i Bro, kyrkoherdarna Sven 
Gottfrid Cajander i Foss, Fridolf Rhedin i Krokstad och Fritz Lüsch i Lysekil. 
(LP 1995-03-23) 

 
1912-12-21 Rälsläggningen för Lysekilsbanan pågår nu från stationen utefter kajen. 

Rälsläggarnas friska och taktfasta sång väcker förståss uppmärksamhet och 
man iakttar med nöje deras hurtiga arbete. Grusningen följer hack i häl efter 
och det gnos överallt för fulla muggar. Grussätten kommer och de tomma gå, 
loken vissla; det ter sig med ett ord rätt livligt å vårt nyskapade stationsområde 
för närvarande. Men sedan jobbet är klart blir det paus ett tag tills trafiken 
öppnas. (Nya Lysekils-Kuriren, 1912-12-21/KJ) 

 
1912-12-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 173 (scannad IF): 
 Sedan föredragningslistan genomgåtts, tog ordföranden ordet och erinrade om 

de större frågor, som under det gångna året af Fullmäktige behandlats, samt 
uttalade sitt tack för det förtroende han såsom ordförande åtnjutit. 

 
Till de nu afgående ledamöterna, Herrar Carlsson, Backman, Anderson, 
Nilsson och Christenson, uttalade han å Fullmäktiges vägnar ett tack för det 
arbete, de under den tid de varit ledamöter af Stadsfullmäktige nedlagt. 

 
Härefter vände han sig till Herr Lilliehöök och tackade honom å Fullmäktiges 
och egna vägnar för den oförtrutna möda och den omsorg, han nedlagt på 
arbetet inom Drätselkammaren. 
Slutligen önskade han Fullmäktige ett godt nytt år. 

 
Å Fullmäktiges vägnar framförde vice ordföranden till ordföranden ett tack för 
den oväld och det nit, denne städse visat vid förande af ordförandeklubban, 
samt önskade å Fullmäktiges och egna vägnar honom ett godt nytt år. 

 
Herr Lilliehöök framförde slutligen sitt tack för de till honom riktade orden och 
uttalade, att han alltid med intresse och glädje arbetat för stadens förkofring 
och utveckling och därunder sökt göra sitt bästa. 

 
./ 


